
رهبر معظم انقلاب
درگذشت آیت الله یزدی
را تسلیت گفتند

گردشگران را از روستایی در سمنان که جزو 
محدودیت های کرونا نبود، بیرون کردند

تعقیب مسافران قلعه بالا
نگاهش  تعجب  با  انداخت،  خانه  داخل  را  خودش 
و  ساک  شوند،   پنهان  جایی  باید  گفت  کردند،  
نشود،   دیده  تا  بگذارند  جایی  هم  را  اسباب شان 
ماموران رسمی و غیررسمی کوچه به کوچه می  گشتند 
و خیلی طول نمی کشید که به آنها برسند. تلاش شان 
موفقیت آمیز بود. احتمالا تا سال ها از این می گویند 
که چطور توانستند خودشان را مخفی کنند. بقیه اما 
قدم  روستا  در  همینجور  نبود،   سرشان  در  فرار  فکر 

می زدند که به ماموران برخوردند.

لاشه سومین
 پستاندار دریایی 

به ساحل کیش رسید

روحانی در جلسه هیات دولت:

نمایندگان،  سونامی 
طرح ها راه انداختند

ابلاغ قانون برجامی مجلس از سوی قالیباف واکنش 
رییس جمهوری را در پی داشت. تقابل مجلس و دولت 
هر روز شدیدتر می شود. یک روز مجلس دولت را به باد 
انتقاد می گیرد و روز بعد نوبت دولت است  که از مجلس 
گلایه کند. رییس جمهور روز گذشته در جلسه هیات 
دولت گفت:»نمایندگان مجلس محترم لوایح ما را به 

بایگانی بردند و سونامی طرح ها را راه انداختند.«

بازپس گیری املاک
»از تیم آقای قالیباف«

میرلوحی، عضو شورای شهر تهران در گفت و گو با »پیام ما«: بیش از 2200 ملک شهرداری 
در اختیار غیر هستند که حدود 500 مورد آن پس گرفته شد 

شهردار تهران می گوید تعدادی از املاک شهرداری
از افراد وابسته به مدیریت اسبق شهری پس گرفته شده است 

| روزنامه نگار |

| فاطمه علی اصغر  |

| فعال حقوق حیوانات |

| سپهر سلیمی |

 پازل بازی با آثار تاریخی
همه مقصران را دستگیر کنید!

احترام به حقوق حیوانات
 انتخاب یا اجبار؟

آیا دستگیری بلاگر اینستاگرامی، زیر گوش مسئولان 
محترم اداره کل میراث فرهنگی سیستان وبلوچستان 
طویل  و  عریض  وزارتخانه  کارنامه  بر  زرینی  برگ 
است؟  صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی، 

جنجال »سهیل تقوی« در چند روز گذشته، 

حقوق  واژه  گذشته  از  بیش  می گذرد  که  روز  هر 
اجتماعی  فعالان  ادبیات  و  رسانه ها  در  را  حیوانات 
مشاهده می کنیم. روز جهانی حقوق حیوانات برای 
توسط   ۱۹۹۸ سال  دسامبر  دهم  در  بار  نخستین 

شد  نامگذاری  حوزه  این  کنشگران  از  جمعی 

 پیش فروش تورهای واکسن کرونا در ایران تکذیب شد 

ظهور گردشگری واکسن در هندظهور گردشگری واکسن در هند
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عکس مربوط به مرگ سه دلفین
 در ساحل دیلم در فروردین 98 است

در  اسلامی  انقلاب  رهبر 
مجاهد  عالم  درگذشت  پیامی 
شیخ  حاج  آیت الله  پارسا  و 
گفتند. تسلیت  را  یزدی   محمد 
آیت الله  حضرت  پیام  متن 
است:  شرح  این  به  خامنه ای 
پارسا  و  مجاهد  عالم  درگذشت 
محمد  شیخ  حاج  آقای  آیةالله 
یزدی رضوان الله علیه را به حوزه ی 
علمیه  معظم قم و مراجع عظام 
جامعه   و  عالی مقام  علمای  و 
شاگردان  به  و  مدرسین  محترم 
آن  ارادتمندان  و  دوستان  و 
به خاندان  ویژه  به طور  و  مرحوم 
گرامی و همسر و فرزندان مکرم 
می کنم.  عرض  تسلیت  ایشان 
مبارزات  و  انقلابی  سوابق 
حضور  کنار  در  طاغوت  دوران 
همه   در  همیشگی  و  پیوسته 
به  اشتغال  و  انقلاب  دوران های 

اداره   در  بزرگ  مسئولیت های 
قوه   ریاست  همچون  کشور 
شورای  در  عضویت  و  قضاییه 
و  خبرگان  مجلس  و  نگهبان 
در  و  اسلامی،  شورای  مجلس 
فقهی،  و  علمی  فعالیت  کنار 
از  اثرگذار  و  جامع  شخصیتی 
این عالم جلیل پدید آورده بود. 
و  انقلاب  مبانی  به  راسخ  ایمان 
غیرت  و  راه  این  در  استقامت 
بارز  نشانه های  انقلابی،  و  دینی 
مکرم  شخصیت  این  از  دیگری 
بود. امید است این وزن سنگین 
درجات  علو  مایه  معنوی  ذخیره 
متعال  خداوند  از  باشد.  ایشان 
رحمت و مغفرت و رضوان الهی را 
 برای آن مرحوم مسألت میکنم.

 سیدعلی خامنه ای
۱۹ آذر ۱۳۹۹

سازمان  زیست  محیط   اداره  رئیس 
دلفین  یک  مرگ  آزاد کیش  منطقه 
در  این  تایید کرد.  را  جزیره  این  در 
هفته گذشته  دو  در  است که  حالی 
گونه  از  مرده  نهنگ  دو  لاشه  نیز 
کیش  جزیره  سواحل  در  »برودی« 
مرگ  قطعی  دلایل  و  شد  مشاهده 
است. نشده  مشخص  هنوز   آنها 
به گزارش ایرنا، مریم محمدی گفت: 
گذشته  شب  دلفین  این  »لاشه 
جزیره کیش  سواحل  در  )سه شنبه( 
پیدا شد. البته با توجه به این که علائم 
مشاهده  دلفین  لاشه  روی  خاصی 
صید  واسطه  به  مرگ  احتمال  نشد،  
ترال یا برخورد با کشتی  منتفی است و 
 احتمالا به دلایل طبیعی مرده است.«

چهارشنبه  شب  دلفین  این  لاشه 
ممکن  و  است  دفن شده  در ساحل 
موزه  به  بعدا  آن  اسکلت  است 

شود.  منتقل  کیش  زیست   محیط 
آذر  دوم  و  دوازدهم  در  این  از  پیش 
دو نهنگ در سواحل مارینا و سیمرغ 
محیط  مسئولان  نشستند.  گل  به 
زیست منطقه آزاد کیش لاشه نهنگ 
درباره  آزمایش  انجام  بدون  را  اول 
و گفته شد  دفن کردند  دلایل مرگ، 
که آلودگی دریا، برخورد با شناورها و 
گیر کردن در تور صیادان احتمال مرگ 
این حیوان بوده است. لاشه دوم را نیز 
برای  تا  از اسکلت جدا کردند  در آب 
پژوهشی«  و  آموزشی  »استفاده های 
کیش  دریایی  پژوهشکده  موزه  به 
محیط  اداره  رئیس  شود.  منتقل 
گفته  پیش  روز  چهار  زیست کیش 
علت  هنوز  کارشناس  نظر  طبق  بود 
قطعی مرگ دومین نهنگ یافت شده 
و  نیست  مشخص  ساحل کیش  در 

دارد. ادامه  بیشتر  بررسی های 

 دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره نحوه 
به شهادت رسیدن شهید محسن فخری زاده گفت: 
سلاح استفاده شده در ترور شهید فخر زاده مورد 
)ناتو(  شمالی  آتلانتیک  پیمان  سازمان  استفاده 
است. به گزارش ایرنا، محسن رضایی افزود: آیت 
از آن  انقلاب و دفاع مقدس و بعد  الله یزدی در 
و  )ره(  امام  نهضت  از  حمایت  در  موثری  نقش 
مقام معظم رهبری داشت. رضایی درباره گزارش 
سرلشکر محمد باقری رییس ستاد کل نیروهای 
مسلح درباره امنیت کشور و به ویژه شهادت دانشمند 
هسته ای کشورمان شهید محسن فخری زاده در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، گفت: سرلشکر 
باقری درباره شهادت شهید فخری زاده گفت که 
در ۱۰ سال  تروریستی  و  اطلاعاتی  سرویس های 
اخیر بارها به دنبال ترور این شهید بودند اما موفق 
نمی شدند اما در اقدام اخیر با استفاده از فناوری های 
با ماهواره کار  لیزری که  تیربار هوشمند  و  جدید 
از مسیر  می کرد و همچنین اطلاعات دقیقی که 
به سمت  تهران  اصلی  جاده  از  انحراف  و  حرکت 

آبسرد صورت گرفت، دست به این اقدام زدند.

دورهمی های  گفت:  بهداشت  وزارت  کل  معاون 
خانوادگی تله جدید کروناست، بهتر است شب یلدا 

را به سال بعد موکول کنید.
اول  چاپ  برنامه  در  بهداشت  وزارت  معاون کل   
محدودیت ها  اعمال  بعد  کرونا  شرایط  درباره 
اول  هفته  دو  در  مردم  همکاری  کرد:  اظهار 
محدودیت ها بسیار درخشان بود. بسیج، وزارت کشور 
و دیگر ارگان ها نظارتی نیز، کمک های فراوانی کردند 
و نظارت خوبی داشتند. طبق آمار تعداد بستری ها 
 در بیمارستان به طرز قابل توجهی کاهش پیدا کرد.

او ادامه داد: اوضاع تهران کماکان شکننده است و 
 تراکم در مترو و حمل و نقل عمومی قابل حل نیست.

مراسم  برگزاری  ما  نگرانی  اواین  حریرچی گفت: 
شب یلدا است که دورهمی ها بیشتر می شود؛  بهتر 
است مردم همانند سیزده بدر و دهه اول محرم، 
همکاری کامل داشته باشند و شب یلدا را به سال 

بعد موکول کنند.
هنگام  ماسک  از  استفاده  اینکه  بیان  با  او 
مهمانی و تجمعات خانوادگی واجب است، گفت: 
کرونا  ویروس  به  ما  ابتلای  درصد   ۵۰ از  بیش 
کسی  اگر  است.  خانوادگی  تجمع های  از  ناشی  

خودتان  و  بزند  ماسک  حتما  آمد  شما  خانه  به 
ندارد. اداره شما  با  بزنید، خانه فرقی   نیز ماسک 
دورهمی های  افزود:  بهداشت  وزارت  کل  معاون 
غذاخوردن  حتی  جدید کروناست،  تله  خانوادگی 

است. خطرناک  نیز  دورهم 
هوا  تهویه  داد:  ادامه  بهداشت  وزارت  معاون کل 
یکی از ملزومات جلوگیری از انتقال ویروس است. 
حتما یکی از پنجره های خانه را باز بگذارید؛ برای 
از اتلاف گرما، هر یک ساعت به مدت  جلوگیری 
شود،  تهویه  هوا  تا  کنید  باز  را  پنجره  دقیقه،   ۵
 این عملکرد باید در ادارات نیز حتما رعایت شود.
او درباره افزایش جانباختگان در روز گذشته گفت: 
اگر به جدول های آماری نگاه کنید، نوسان ۱۵ یا ۲۰ 
درصدی را مشاهده می کنید که طبیعی است، یعنی 
افزایش آمار مرگ و میر در روز گذشته غیر عادی 
باید به روز های آینده نیز توجه کرد. البته   نیست 
حریرچی  تصریح کرد: مسائل اقتصادی پیش آمده 
نیست،  محدودیت های کرونایی  اجرای  دلیل  به 
مسائلی مانند تحریم ها نیز نقش بسزایی در بروز 
دارند.معاون کل وزیر درباره داروی  این مشکلات 
کرونا گفت: تاکنون هیچ داروی شیمیایی، گیاهی، 

سنتی و غیرسنتی برای درمان کرونا کشف نشده 
امام  داروی  ثابت نشده که  است. همچنین هنوز 
کاظم در درمان کرونا موثر است یا خیر. ممکن است 
بعضی دارو ها در درمان  بیماری کمک کننده باشند، 
 اما هیچ دارویی نمی تواند ویروس را از بین ببرد.
درمان  در  می تواند  سنتی  طب  کرد:  بیان  او 
باشد  موثر  پیشگیری  و  سرپایی  بیماری های 
بنابراین به عنوان طب کمک کننده از آن استفاده 

. می شود

رهبر معظم انقلاب
 درگذشت آیت الله یزدی را تسلیت گفتند

لاشه سومین پستاندار دریایی 
به ساحل کیش رسید

محسن رضایی:
سلاح استفاده شده در ترور شهید 

فخری زاده متعلق به ناتو است

حریرچی: 

شب یلدا را به سال بعد موکول کنید

|   ســال شــانزدهم   |   شــماره پیاپــی 1897   | پنــج شــنبه 20 آذر 1399  |   قیمــت 500 تومــان   | 

ادامه در صفحۀادامه در صفحۀ 43

اداره کل منابع انسانی و پشتیبانی

 دومرحله ای  انتخاب مشاور فاز 3 پروژه ساختمان
 اداره کل بیمه سلامت خوزستان

فراخوان مناقصه عمومی 

سازمان بیمه سلامت ایران در نظر دارد مناقصه عمومی  دو مرحله ای انتخاب مشاور فاز 3 
الکترونیکی دولت  تدارکات  از طریق سامانه  را  بیمه سلامت خوزستان  اداره کل  پروژه ساختمان 
برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران 
www. و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس

setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل 
ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق 

سازند. 

تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: روز سه شنبه مورخ  1399/09/18 می باشد.
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت 16 روز  یکشنبه مورخ 1399/09/23

مهلت زمانی ارائه پیشنهاد:ساعت 16 روز چهارشنبه مورخ 1399/10/4
زمان بازگشایی پاکت ها: ساعت 10 روز شنبه مورخ 1399/10/6  

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه 
پاکت های مناقصه

آدرس: شهرک غرب، بلوار ایوانک، خیابان فلامک شمالی، نبش درخشان پلاک1  
تلفن: 021-96881832  021-96881816

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکزتماس 27313131 دفتر ثبت 
نام: 88969737 و 85193768

شناسه آگهی 1056996

ت دومفراخـواننوبت دوم
نوب

کارفرما
اداره کل  راه و شهرسازی استان کرماننام

نشانی
کرمان – بلوار شهیدصدوقی – روبروی سه راه فارابی – کدپستی 

76۱۱7۸۹۹۵۹6 – شناسه ملی ۱4۰۰۰۲7۵77۵

)RFP( درخواست پیشنهاد + )RFQ( برآورداستعلام ارزیابی کیفی

مبانیمبلغ )ريال(مدت )روز(موضوعشماره  فراخوانروش فراخوان

مشاوره بر 
اساس تعرفه

۲۰۹۹۰۰۳۵۰۱۰۰۰۰77
}۱۳۰۳۰۱6۲۰۰{ بهسازی راه اصلی محور بافت – حاجی آباد )انجام 

خدمات نظارت پروژه قطعه ۲و۳ محور بافت – حاجی آباد( 
۳6۵۱۳.۱۵۲.6۱6.۵7۵

بر اساس بخشنامه شماره 
۹۹/۱4۲۰۱۰ مورخ ۱۳۹۹/۰۳/۳۱ ۲۰۹۹۰۰۳۵۰۱۰۰۰۰7۸

}۱۳۰۳۰۱6۲۰۰{ بهسازی راه اصلی محور بافت – حاجی آباد )انجام 
خدمات نظارت پروژه احداث خروجی ارزوئیه بسمت حاجی آباد( 

۳6۵۱۰.۹6۱.۹۱7.۱4۸

۲۰۹۹۰۰۳۵۰۱۰۰۰۰7۹
}۹۱۲۱6۰{ مطالعه و احداث محور کرمان - رابر)انجام خدمات 

نظارت پروژه تکمیل کنارگذر رابر( 
۳6۵۱4.۲۰۰.۱7۲.4۰4

دریافت اسناد 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت www.setadiran.ir محل

از تاریخ نشر آخرین آگهی به مدت حداقل یک هفتهمهلت

تحویل پیشنهادها
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت www.setadiran.irمحل

از آخرین روز مهلت دریافت اسناد  خرید خدمات مشاوره  به مدت  ۱۰ روزمهلت

گشایش پیشنهادها
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت www.setadiran.ir محل

طبق اسناد خرید خدمات مشاورهمهلت

اداره کل راه و شهرسازی استان کرمان
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هیات  جلسه  در  دیروز  روحانی  حسن 
از مجلس گشود.  به گلایه  زبان  دولت 
لایحه  تحویل  به  سخنانش  در  او 
بودجه سال ۱4۰۰ پیش از موعد مقرر 
این  گفت:  و  کرد  اشاره  مجلس  به 
یازدهم  مجلس  مشترک  کار  اولین 
در  متاسفانه  است  دوازدهم  دولت  و 
نشده  فراهم  امکانش  ماه  چند  این 
چون  بدهیم.  انجام  مشترکی  کار  که 
را  ما  لوایح  محترم  مجلس  نمایندگان 
را  و سونامی طرح ها  بردند  بایگانی  به 
راه انداختند. البته آن ها مختار هستند 
این برخلاف  و خودشان می دانند ولی 
برای  است.  کشور  توسعه  اهداف 
پیش  سریعتر  کار  لایحه  با  همکاری 

بدهند. طرح  نمایندگان  تا  می رود 
خودم  من  این که  بیان  با  روحانی 
مجلسی هستم و اگر هفت سال است 
مجلس  در  سال   ۲۰ هستم  دولت  در 
بودم؛ افزود: »بیش از خیلی های دیگر 
مجلسی هستم و می دانم راه حل لوایح 
هست مثلا لایحه ای که تصویب شده و 
شورای نگهبان روی یک کلمه آن ایراد 
و  اصلاح   دقیقه می تواند  در ۵  گرفته 
مجلس  از  من  شود.  قانون  به  تبدیل 
محترم خواهش می کنم که این بودجه 
دولت  نماد همکاری  عنوان  به  را   ۱4۰۰
به  تا  ببریم  پیش  هم  با  نمایندگان  و 
شود  ابلاغ  و  تصویب  بررسی،  موقع 
دولت  آغاز  و  دولت  این  پایان  در  تا 
انجام  مطمئن  صورت  به  سیزدهم کار 

شود«.

از  دیگری  بخش  در  رییس جمهور 
وظایف  صورت کنایه آمیز  به  سخنانش 
رئیس جمهوری را یادآوری کرد و گفت: 
و  برنامه  تعیین  اساسی  قانون  »طبق 
خط مشی جزو اختیارات خاص رئیس 
به  ابتدا  ما  می آید.  حساب  به  جمهور 
و  اساسی  قانون  سپس  خدا  قانون 
پایبندیم و  از آن قوانین مجلس  پس 
ابتدا باید قوانین بالادستی را به عنوان 
بر همین  قرار دهیم.  مبنا  قوانین مهم 
بعد کسی  دوره  برای  را  برنامه  اساس 
فقط  را  برنامه  و  تعیین کند  نمی تواند 
برای  می کند.  تعیین  جمهور  رئیس  
همین هم مردم پای صندوق های رای 
بلکه  نمی دهند  رای  فرد  به  و  می آیند 
برنامه رئیس جمهور رای می دهند. به 
انتخابات گذشته  در  روحانی   به گفته 
رای  و  خوانند  را  برنامه ها  مردم  هم 
نفر  میلیون   ۲4 »برنامه ای که  دادند: 
به آن رای دادند که نمی شود کم و زیاد 
کرد. مردم یک روز رای می دهند و 4 
آن  به  باید  و  می خواهند  عمل  سال 
برنامه ای که ارائه شده در طول 4 سال 

بود«. پایبند 
ما  باید صدای  این که  بیان  با  روحانی 
واحد  صدای  یک  خارجی  سیاست  در 
ما  رفتار  چه  »هر  کرد:  تاکید  باشد 
دوراندیشی  با  و  سنجیده تر  پخته تر، 
بیشتر باشد و منافع ملی ما اصل باشد 
را کنار  جناحی  و  سیاسی  دعواهای  و 
بگذاریم موفق تر خواهیم بود. باید ملت 
و ایران برای ما اصل باشد. نه انتخابات 

باید  و  فرا می رسد  انتخابات  روز   ۱4۰۰
بگذاریم ملت شاداب و فعال خودشان 
هر  و  بیایند  رای  صندوق های  پای  به 

انتخاب کنند«. می خواهند  را  کسی 
رئیس جمهور همچنین گفت که امروز 
و  صنعت  در  نتها  نه  فرصت  فضای 
و  دیپلماسی  برای  بلکه  کشاورزی 
از  بهتر  خارجه  وزارت  حرکت های 
امروز  است.  فراهم  گذشته  ماه های 
فضایی است که بهتر می توانیم با دنیا، 
منطقه، همسایگان و غرب و شرق کار 
پیدا  تحرک  ملی  منافع  برای  و  کنیم 
به  نشیب  و  فراز  پر  جاده  این  کنیم. 
مقدار کمی در حال هموار شدن است 
گام  سریع تر  می توانند  دیپلمات ها  و 
پیشرفت  برای  ما  افزود:  او  بردارند. 
کشور  از  که  داریم  نیاز  دیپلماسی 
البته  شود،  شنیده  واحدی  صدای 
و  کنیم  یکی  را  سلیقه ها  نمی گویم 
مجلس تابع دولت باشد یا دولت تابع 
را  خود  نظر  هم  آن ها  باشد.  مجلس 
دارند ما هم نظرات خود را داریم. ولی 
کشور  از  واحدی  صدای  شدن  شنیده 

است. مهم  بسیار 
از  دیگری  بخش  در  روحانی 
این که  بر  تاکید  با  خود  صحبت های 
ایران بر مبنای آن چه در سال ۹۸ اعلام 
کرد با صراحت به دنیا گفته که کاهش 
تعهدات در برابر کاهش تعهدات خواهد 
بود خاطرنشان کرد: طرف مقابل تقریبا 
آمریکا  گذاشت  کنار  را  خود  تعهدات 
هم  آن ها  و  رفت  بیرون  برجام  از  که 

عمل  یا  خود  تعهدات  به  ماندند  که 
کردند؛  عمل  اندک  خیلی  یا  نکردند 
بعد  و  دادیم  زمان  آن ها  به  مدتی  ما 
تعهدات  اعلام کردیم که کاهش  رسما 
در برابر کاهش تعهدات خواهیم داشت 
و در ۵ مرحله اعلام کردیم که دو ماه 
انجام  را  تعهدات  این کاهش  ماه  دو 

داد. خواهیم 

آب بهای مشترکان کم مصرف از 
اول دی ماه مجانی می شود

از  دیگری  بخش  در  رییس جمهور 
به  دولت  هیات  جلسه  در  سخنانش 
برق  و  آب  زمینه  در  دولت  مصوبات 
اشاره کرد و  گفت که ۳۰ درصد مردم 
تا پایان سال جاری و سال آینده پول 
بخش  در  و  نمی کنند  پرداخت  را  برق 
مشترکان کم  ماه،  دی  اول  از  نیز  آب 
مبلغی  اعلامی،  چارچوب  طبق  مصرف 

کرد. نخواهند  پرداخت 
از  یکی  عنوان  به  افزود:  روحانی 
است  دوازدهم  دولت  بزرگ  افتخارات 
برای  و گاز  برق  آب،  طرف  یک  از  که 
اقشار کم درآمد مجانی شده است و از 
باشند  مطمئن  مردم کاملا  دیگر  طرف 
توسعه خودکفا هستیم. و  در رشد  که 
در  این که  به  اشاره  با  رئیس جمهوری 
برق امید مردم را به کم مصرفی تشویق 
کم مصرفی  این  برای  را  پاداشی  و 
چارچوب  در  افزود:  کردیم،  مشخص 
اگر مصارف در  اعلام کردیم  این طرح 
حدی که اعلام شده، باشد هیچ وجهی 
از مصرف کننده دریافت نمی شود یعنی 
برق به صورت صددرصد و کاملا مجانی 

بود. خواهد 
نیرو  وزیر  امروز  گزارش  در  گفت:  او 
برق  مصرف  که  شد  اعلام  دولت  به 
پارسال  آبان  به  نسبت  امسال  آبان  در 
خانوارهای  شمار  و  یافته  کاهش 
شده  افزوده  درصد   ۳.۵ مصرف  کم 
بودند  پرمصرف  که  آن هایی  و  است 
میزان مصرف خود را حدود ۱۳ درصد 
مسیر  یک  این  و  داده اند  کاهش 
مصرفی  خوب  درست  فرهنگ  ترویج 
برای خدمات مهمی است که با قیمت 
گزاف و گران برای دولت درمی آید تا در 

بدهد. قرار  مردم  اختیار 
او با اشاره به رشد فوق العاده تولید برق 
در کشور از ۱7۰۰ مگاوات به طور متوسط 
در سال به ۲ هزار و ۵۰۰ مگاوات، تاکید 
کرد: با اضافه کردن نیروگاه های مجازی 
در  برق  بهره برداری، مصرف  فرهنگ  و 
رئیس جمهوری  کاهش می  یابد.  کشور 
زمینه  در  دولت  اقدامات  به  همچنین 
سدسازی، تصفیه و مهار آب و کاهش 
پس  کرد:  تصریح  و  اشاره  تلفات 
آب  اساسی،  اقدامات  این  انجام  از 
دولت  این  یعنی  کردیم؛  مجانی  را 
در  سال   7 طی  و  نکرد  عمل  شعاری 
بعد  و  خودکفایی  و  خوداتکایی  مسیر 
در زمینه حمایت برای مردم کم درآمد 
این  حرکت کردیم که  و  عمل  جامعه 
سیاست کلی دولت است. او در ادامه 
با اشاره  به بارندگی های اخیر در جنوب 
کشور و تاکید براین که مبنای دولت در 
تغییرات  باید  بارندگی و سیل  موضوع 
اساس گزارش  بر  افزود:  باشد،  اقلیم 
و۵46  ۲هزار  برنامه و بودجه  سازمان 
خسارات  جبران  برای  تومان  میلیارد 
سیل و آب و فاضلاب استان خوزستان 

است. شده  پرداخت 

روحانی در جلسه هیات دولت:

نمایندگان، سونامی طرح ها را  راه انداختند
بر اساس تصمیم هیات دولت 30 درصد مردم تا پایان سال جاری و سال آینده پول برق را پرداخت نمی کنند 

آیت الله محمد یزدی 
درگذشت

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم قبل 
دارفانی را وداع گفت.

به گزارش ایلنا، آیت الله محمد یزدی، عضو 
مجلس  نماینده  و  نگهبان  شورای  پیشین 

وداع گفت.  را  دارفانی  رهبری  خبرگان 
دفتر  رئیس  قربانی،  حمزه  الاسلام  حجت 
ایلنا  با خبرنگار  آیت الله یزدی در گفت وگو 
صبح  یزدی  محمد  الله  آیت  قم گفت:  در 
روز چهارشنبه ۱۹ آذر۹۹ حدود ساعت ۹:۳۰ 

درگذشت. گوارشی،  بیماری  به علت 
او گفت: مرحوم آیت الله محمد یزدی سال ها 
از بیماری گوارشی رنج می برد اما در چند ماه 
اخیر شدت بیماری شان بسیار زیاد شد و در 

ماه های اخیر در منزل بستری بودند.
رئیس دفتر آیت الله یزدی یادآور شد: ایشان 
متولد سال ۱۳۱۰ بودند و امروز در سن حدود 

۸۹ سالگی از دنیا رفتند.
آیت الله محمد یزدی متولد ۱۰ تیرماه ۱۳۱۰ 
در  فقیه سیاست مدار  این  بود،  اصفهان  در 
اسلامی  انقلاب  پیروزی  از  پس  سال های 
مسئولیت های متعدد انتخابی و انتصابی را 

است. داشته  برعهده 
خبرگان  در مجلس  یزدی عضویت  آیت الله 
دوم  و  اول  مجالس  اساسی،  قانون 
چهارم  سوم،  دوم،  ادوار  اسلامی،  شورای 
و پنجم خبرگان رهبری را در کارنامه دارد. 
امام  حکم  با   6۸ سال  در  همچنین  او 
در  نگهبان  شورای  عضویت  به  خمینی)ره( 
این جایگاه  آبان ۹۹ در   ۱۱ تاریخ  تا  و  آمد 
حضور داشت و به دلیل بیماری جای خود 
را به سیداحمد خاتمی داد. این عضو فقید 
الی   6۸ سال های  طی  خبرگان  مجلس 
ریاست  انقلاب  معظم  رهبر  حکم  با   7۸
قوه قضائیه را برعهده داشت. آیت الله یزدی 
و  علمیه  حوزه های  عالی  شورای  دبیری 
علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  دبیرکلی 
جریان  تشکل های  مهم ترین  از  یکی  قم 
داشت. برعهده  عمر  پایان  تا  را  اصولگرایی 

پیام تسلیت روحانی
 در پی رحلت آیت الله یزدی

آیت الله  رحلت  تسلیت  با  پیامی  در  جمهور  رئیس 
محمد یزدی، تاکید کرد: این عالم مجاهد و انقلابی 
را در  انقلاب، عمر شریف خود  و  امام  یار دیرین  و 
سپری  اسلامی  نظام  آرمان های  از  صیانت  و  دفاع 

کرد.
به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، متن 
یار  رحلت  است:  شرح  این  به  روحانی  آقای  پیام 
دیرین امام و انقلاب، حضرت آیت الله محمد یزدی 
مجاهد  عالم  این  شد.  فراوان  اندوه  و  تأثر  موجب 
بود،  خمینی  امام  نهضت  سابقون  از  که  انقلابی  و 
اسلامی  نظام  خطیر  و  حساس  مراحل  تمامی  در 
سنگر های  در  مؤثر  حضور  با  و  بود  نقش آفرین 
شورای  مجلس  جمله  از  خدمتگزاری  مختلف 
و  قوه قضاییه  رهبری،  خبرگان  مجلس  اسلامی، 
شورای نگهبان عمر شریف خود را در دفاع و صیانت 
خدمات  و  کرد  سپری  اسلامی  نظام  آرمان های  از 
ارزشمندی به یادگار گذاشت که یقیناً در خاطر مردم 

ماند. خواهد  باقی  ایران  قدرشناس 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

رد بودجه 1400 از سوی 
مجلس قطعی است

 جعفر قادری، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
گفت: نمی شود گفت این بودجه قابل قبول است و اگر 
به طور قطع  وارد مجلس شود  بودجه  به همین شکل 
کلیاتش رد می شود و به تصویب نمی رسد. جعفر قادری  
به  دولت  سوی  از  ۱4۰۰ که  سال  بودجه  درباره کلیات 
مجلس ارائه شده است گفت: رشد بودجه عمومی نسبت 
به سال ۱۳۹۹ تقریباً 47 درصد رشد داشته که در هیچ 
دوره ای چنین رشدی را نداشته ایم. این عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه محاسبات ادامه داد: وابستگی بالای 4۰ 
درصد به درآمدهای نفتی و کاهش ۲۹ درصدی مالیات 
نسبت به گذشته از دیگر ایرداتی است که می توان بیان 
کرد. او با اشاره به فروش بالای نفت در بودجه ۱4۰۰ گفت: 
پیش بینی شده است که در سال آینده ما روزانه بین یک 
میلیون تا ۲ میلیون و ۳۰۰هزار بشکه نفت صادر خواهیم 

کرد که این فرض واقعی نیست.

200 مورد شکایت دولت
 از افراد حقیقی و حقوقی

مرکز رسانه قوه قضاییه اعلام کرد که ۲۰۰ مورد شکایت 
دولت از افراد حقیقی و حقوقی در دولت فعلی وجود 
مبنی  نامه هایی  استعلام صورت گرفته،  طبق  دارد که 
از شکایات مطروحه علیه خبرنگاران  بر اعلام گذشت 
به قوه قضاییه، دادسرای تهران و دادسرای فرهنگ و 
رسانه که متولی رسیدگی به این موضوع است تا روز 
گذشته واصل نشده است. این اطلاعیه می افزاید: شاید 
معاونت حقوقی دولت چنین قصد و نیت خیری داشته؛ 
اما نامه های آن به منظور مختومه شدن پرونده ها به 
دستگاه قضایی به دادسرای تهران ارسال نشده است و 
اظهارات سخنگوی محترم قوه قضاییه در نشست خبری 
پس از استعلام از دادستانی تهران و دادسرای فرهنگ 
و رسانه در این زمینه بوده است. بدیهی است با توجه 
به تعداد شکایت دولت، اعلام رضایت از تنها یک فعال 
رسانه ای آن هم فردی که قبلا قرار منع تعقیب برای 
او صادر شده بود، حتما ارتباطی با خبر اعلامی هفته 

گذشته و ورود رییس جمهور محترم ندارد.

معاون پارلمانی
 رییس جمهوری:

کاش آقای قالیباف 
کمی صبوری می کرد

ابلاغ  درباره  رییس جمهوری  پارلمانی  معاون 
قانون لغو تحریم ها گفت: رییس جمهوری تا 
فرصت  )چهارشنبه(  دیروز  اداری  وقت  پایان 
ابلاغ قانون لغو تحریم ها را داشت ولی ای کاش 
رییس مجلس شورای اسلامی در این زمینه 
امیری«  »حسینعلی  می کرد.  صبوری  کمی 
روز چهارشنبه در گفت وگو با خبرنگار سیاسی 
ایرنا، در پاسخ به این سوال که چرا قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها را به جای رییس 
جمهوری، رییس مجلس ابلاغ کرد، اظهار کرد: 
ابلاغ قانون از سوی رییس جمهوری فرآیندی 
دارد و  قانون مذکور هنوز فرآیند ابلاغ را به طور 
پارلمانی رییس  بود. معاون  کامل طی نکرده 
نامه رییس مجلس  این که  بیان  با  جمهوری 
نهاد  دبیرخانه  طریق  از  باید  اسلامی  شورای 
شود،  رییس جمهور  تقدیم  ریاست جمهوری 
اظهار داشت: رییس جمهوری که پیش نویس 
نامه ها و مکاتبات و امور اداری ابلاغ قوانین را 
شخصا انجام نمی دهند و سازوکاری برای این 
اقدامات وجود دارد. البته نامه رییس مجلس 
رسانه ها  در  چهارشنبه  عصر  اسلامی  شورای 
منتشر شد اما انتشار در مطبوعات در این گونه 
امیری  نمی شود.  محسوب  قانونی  ابلاغ  امور 
با بیان این که کارمندان دبیرخانه نهاد ریاست 
جمهوری به دلیل تعطیلی روزهای پنج شنبه و 
جمعه در محل کار نبودند،   یادآور شد: روز شنبه 
نامه رییس مجلس شورای اسلامی به روایت 
مسئولان دبیرخانه نهاد ریاست جمهوری رسید 
و طبق ماده یک قانون مدنی برای ابلاغ قانون 
این فرصت پنج روزه از شنبه شروع می شود.

معاون پارلمانی رییس جمهور ادامه داد: از روز 
شنبه مورخ ۱6 آذرماه ۹۹ معاونت امور مجلس 
رییس جمهور مطابق رویه همیشگی، فرم ابلاغ 
قانون و پیش نویس مکاتبات مربوطه را تهیه 
و برای دفتر رییس جمهور ارسال شد. اما وقتی 
روز گذشته خبر و تصویر نامه آقای قالیباف به 
روزنامه رسمی را در رسانه ها دیدم، تعجب کردم.

روحانی: ما برای پیشرفت 
دیپلماسی نیاز داریم که از کشور 
صدای واحدی شنیده شود، 
البته نمی گویم سلیقه ها را یکی 
کنیم و مجلس تابع دولت باشد 
یا دولت تابع مجلس باشد. 
آن ها هم نظر خود را دارند ما 
هم نظرات خود را داریم. ولی 
شنیده شدن صدای واحدی از 
کشور بسیار مهم است

ابلاغ قانون برجامی مجلس از سوی قالیباف واکنش رییس جمهوری را در پی داشت. تقابل مجلس و دولت هر روز 
شدیدتر می شود. یک روز مجلس دولت را به باد انتقاد می گیرد و روز بعد نوبت دولت است  که از مجلس گلایه کند. 
رییس جمهور روز گذشته در جلسه هیات دولت گفت:»نمایندگان مجلس محترم لوایح ما را به بایگانی بردند و سونامی 

طرح ها را راه انداختند.«

جلسه تامین واکسن کرونای مورد نیاز کشور 
اول  معاون  ریاست  به  گذشته  روز  ظهر 
رئیس جمهوری برگزار شد. به گزارش ایسنا، 
اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری 
واکسن  تامین  جلسه  در  چهارشنبه  ظهر 
این که  بر  تاکید  با  کشور  نیاز  مورد  کرونای 
کشور  اولویت های  اصلی ترین  از  یکی 
از  کرونا  واکسن  تامین  کنونی  مقطع  در 
شرکت های معتبر بین المللی است، گفت: با 
وجود فشارها و تحریم های ظالمانه آمریکا، 
را  موجود  امکانات  و  ظرفیت ها  تمام  دولت 
برای رفع نیازهای مردم به کار گرفته و از هیچ 

نمی کند. دریغ  اقدامی 
زحمات  و  فداکاری  از  قدردانی  ضمن  او 
از  مدیران، پزشکان و کادر درمانی کشور که 
زمان شیوع بیماری کرونا تاکنون ادامه دارد،  
زمان  سریع ترین  در  تا  امیدواری کرد  اظهار 
ممکن و با محوریت وزارت بهداشت، درمان 
مورد نیاز  واکسن کرونای  پزشکی  آموزش  و 

گیرد. قرار  مردم  اختیار  در  و  تأمین  کشور 
مرکزی،  بانک  رئیس جمهوری  اول  معاون 
سازمان برنامه و بودجه و وزارت امور خارجه 
را موظف کرد تا با محوریت وزارت بهداشت، 
تأمین منابع  برای  آموزش پزشکی  و  درمان 
تأمین  برای  لازم  رایزنی های  نیز  و  مالی 
واکسن کرونا اقدامات مقتضی را انجام دهند. 
شرکت های  توان  این که  بیان  با  جهانگیری 
قابل  و  بی نظیر  منطقه  در  داروسازی کشور 

رقابت با برخی از کشورهای پیشرفته است، 
حفظ  و  دارویی  شرکت های  از  حمایت  بر 

تاکید کرد. منطقه  صادراتی  بازارهای 
سعید نمکی وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی نیز در این جلسه با اشاره به مذاکرات 
با شرکت های معتبر تولید کننده  انجام شده 
واکسن کرونا،  گفت: در حال حاضر به دنبال 
کشور  در  هدف  برای جمعیت  واکسن  تهیه 

هستیم.
دولت  های  سیاست  از  تاسف  ابراز  با  او 
آمریکا در جلوگیری از انتقال منابع مالی برای 
خوشبختانه  تصریح کرد:  او  واکسن،   خرید 
توانسته اند  داخلی  داروسازی  شرکت های 
سازمان  تائید  مورد  که  موثری  گام های 
بهداشت جهانی نیز واقع شده در بخش تولید 

واکسن کرونا بردارند و بسیار امیدواریم که در 
آینده نزدیک بتوانیم با واردات و تولید داخلی 
واکسن کرونا، نیازهای کشور را تامین کنیم.
فناوری  و  علمی  معاون  که  جلسه  این  در 
پس  داشت  حضور  نیز  رئیس جمهوری 
راهکارهای  پیرامون  نظر  تبادل  و  بحث  از 
سازمان  شد که  مقرر  واکسن کرونا،  تأمین 
امور  وزارت  و  مرکزی  بانک  برنامه و بودجه، 
درمان  بهداشت،   وزارت  محوریت  با  خارجه 
برای  را  لازم  اقدامات  پزشکی  آموزش  و 
تأمین منابع ریالی و ارزی و عقد قرارداد با 
شرکت های معتبر بین المللی سازنده واکسن 
کرونا انجام داده و در سریع ترین زمان ممکن 

اقدام کنند. آن  تأمین  به  نسبت 

دستور جهانگیری برای تامین واکسن کرونا
سلامت

سخنگوی سازمان غذا و دارو: 
علاوه بر آن مذاکرات مختلفی 
با چهار کشور برای پیش خرید 
۲۰ تا ۲۱ میلیون دوز واکسن 
کرونا در حال انجام است که 
در صورت نهایی شدن با تایید 
سازمان غذا و داروی ایران، 
در کشور مورد استفاده قرار 
می گیرند 

سلامت  مرجع  آزمایشگاه های  مدیرکل 
وزارت بهداشت درباره تست های تشخیص 
شده  انجام  اقدامات  همچنین  و  کرونا 
هوشمند  و  گسترده  آزمایش های  برای 
دکتر  ایسنا،  گزارش  به  داد.  توضیح 
خبری  نشست  در  سمیعی  سیامک 
ویدیوکنفرانسی با خبرنگاران در استودیو 
این که  بیان  با  بهداشت،  وزارت  سلامت 
خط  در  ماه   ۹ آزمایشگاهی  همکاران 
مقدم مبارزه با کرونا تلاش کردند، گفت: 
آزمایش های کرونا،  گستردگی  از  منظور 
افزایش تعداد آزمایشگاه ها و تجهیز آن ها 
است که  تنها کشوری  ما  و کشور  است 
می دهد.  انجام  را  اقدام  این  تحریم  در 
آزمایش گسترده،  راهبرد  به  اشاره  با  او 
هدفمند و هوشمند کرونا در کشور، گفت: 
تشخیص  آزمایشگاه های  تعداد  افزایش 
کووید ۱۹ و افزایش ظرفیت تست ها در 
راهبرد  این  و  ما است  راهبرد  این زمینه 
ظرفیت های  می کنیم  تلاش  دارد.  ادامه 
تست ها را افزایش دهیم و این اقدام در 
شرایط تحریم صورت می گیرد. او افزود: 
استفاده از ظرفیت تست های سریع آنتی 
این  و  است  انجام  در حال  ژن کووید۱۹ 
کیت ها در آزمایشگاه های مرجع سلامت 
محض  به  و  می گیرد  قرار  ارزیابی  مورد 

می گیرند. قرار  استفاده  مورد  تایید، 
منتخب  مراکز  در  این کیت ها  با  تست   

می شود.  انجام  سیار  مراکز  و  کووید۱۹ 
کرونا  تست های  هزینه  درباره  سمیعی 
اظهار کرد: به پیشنهاد شورای عالی بیمه 
هزینه تمام شده تست pcr کووید۱۹ بر 
و  است  انجام شده  داخل  تولید  اساس 
به  دولتی  بخش  در  تست کرونا  هزینه 
۲4۰ هزارتومان و در بخش خصوصی به 
آن  وقت  اکنون  رسید.  تومان  هزار   ۳۰۱
تولید  شیرین  طعم  مردم  است  رسیده 
ابلاغ ها  ماه  آذر   ۱7 از  بچشند.  را  داخل 
می توانند  مردم  و  است  گرفته  صورت 
بهره مند  مولکولی  تشخیص  خدمات  از 
به  جدید  تعرفه  این  امیدوارم  شوند، 
شود.  جایگزین  قبلی  تعرفه  با  سرعت 
ارائه گزارش تخلف  به روش  اشاره  با  او 
آزمایشگاه های کووید۱۹، اظهار کرد: سامانه 
۱۹۰ و معاونت درمان وزارت بهداشت آماده 
پاسخگویی به تخلفات آزمایشگاه ها است 
را  تخلف  موارد  مردم  داریم که  تقاضا  و 
رسیدگی  مورد  موضوع  تا  کنند  گزارش 
قرار گیرد. مدیرکل آزمایشگاه های مرجع 
پاسخ دهی  سرعت  درباره  وزارت بهداشت 
کرد:  تصریح  کرونا،  آزمایش های  به 
زمان  از  را   PCR آزمایش  انجام  سرعت 
تا زمان پاسخ دهی به شکل  نمونه گیری 
استاندارد 4۸ ساعت تعیین کرده ایم که 
این مدت زمان بر اساس استانداردهای 

است.         بین المللی 

 انجام تست های سریع کرونا فقط در مراکز دولتی 
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حیوانات  حقوق  به  توجه  آن  از  پس  و 
فعالان  توجه  مورد  زمانی  هر  از  بیش 
گرفت. قرار  حیوانات  و   محیط زیست 
دهم دسامبر سال ۱۹4۸ اعلامیه جهانی حقوق 
با هدف  ملل  در مجمع عمومی سازمان  بشر 
پایان دادن به خشونت در جهان و ترویج صلح 
و احترام به حقوق انسان ها در جهان سراسر 
جنگ و خشونت آن زمان به تصویب رسید. 

سازمان های  از  جمعی  آن  از  پس  سال ها 
غیردولتی و گروه های حامی حیوانات از سراسر 
جهان پیشنهاد دادند که صلح و احترام صرفاً 
رو ۵۰  این  از  و  محدود شود  انسان  به  نباید 
سال پس از آن تاریخ، در دهم دسامبر سال 
۱۹۹۸ روز جهانی حقوق حیوانات توسط جمعی 
از سازمان ها و فعالان این حوزه نامگذاری شد.
به  احترام  که  اخلاقی  ارزش های  کنار  در 
درد  و  درک  قدرت  دارای  زنده  موجود  هر 
تجربه  می داند،  ناپذیر  اجتناب  امری  را 
به  احترام  که  داده  نشان  معاصر  جهان 
اجباری  که  انتخاب  یک  نه  حیوانات  حقوق 
است. زمین  روی  بشر  پایدار  زیست   برای 

حیوانات  حقوق  بیشترین  اخیر  قرن  یک  در 
در صنعت دامپروری تضییع شده است، جایی 
برای  حیوان  میلیارد   7۵ از  بیش  سالانه  که 
تولید غذا پرورش داده شده و کشته می شوند. 
جالب اینجاست که در یک دهه اخیر بخش 
ثابت توصیه های سازمان های بین المللی نظیر 
ادامه  و  بشر  نجات  برای  متحد  ملل  سازمان 
بقا روی زمین به کاهش سهم غذاهای گوشتی 

اختصاص داشته است. 
نمی کشد  را  حیوانات  فقط  دامپروری  صنعت 
به  تبدیل آن  بردن جنگل ها و  بین  از  با  بلکه 
گاز  تولید  با  دام،  خوراک  تولید  زمین های 
واسطه  به  حیات وحش  تهدید  با  گلخانه ای، 
بسیار  نقش  حیوانات  زیستگاه  بردن  بین  از 
 مهمی در نابودی زمین و زیست انسان ها دارد.

انتقال  و  کرونا  بلای  همین  نرویم،  دور  راه 
ادامه  با  داد که  انسان نشان  به  از حیوان  آن 
روند فعلی تجاوز به حقوق حیوانات دیگر در 
امان نخواهیم بود و هر روز و ثانیه باید منتظر 
از گوشه یک مزرعه  بود که  ویروس جدیدی 
پرورش دام یا از جان یک حیوان وحشی به 
جان جهان بیفتد. در کنار این مسئله، مقاومت 
دامی  محصولات  مصرف  از  حاصل  میکروبی 
مسائل  جمله  از  آنتی بیوتیک  بقایای  حاوی 
بسیار جدی است که سازمان بهداشت جهانی 

است. داده  آن هشدار  عواقب  درباره 
بخشی  به  که  دامپروری  صنعت  سوای 
در  وضعیت  شد،  اشاره  آن  ویرانی های  از 
حقوق  صنایعی که  و  مشاغل  دیگر  خصوص 
است.  نیز چنین  تضییع می کنند  را  حیوانات 
از  یکی  عنوان  به  پوست  و  تولید خز  صنعت 
در  شیمیایی  آلودگی  ایجاد  صنایع  بزرگترین 
هشدار  جهانی  بانک  می شود.  شمرده  جهان 
بزرگ  صنعت  پنج  از  یکی  صنعت  این  داده 
 تولید عامل آلودگی مواد سمی در جهان است.
آنچه گفته شد مثال هایی ساده و ملموس بود 
تا بدانیم هر جا به حقوق حیوانات بی احترامی 
از  تلخ  و  سخت  پاسخی  منتظر  باید  کردیم 
اجتماعی  جنبه های  بمانیم.  طبیعت  سوی 
به  نیز  حیوانات  به حقوق  بی توجهی  روانی  و 
همین اندازه مهم و اثرگذار است که در فرصت 

پرداخت. آن خواهم  به  دیگری 

احترام به حقوق حیوانات 
 انتخاب یا اجبار؟

اقلیم

1ادامه از صفحۀ

دست کم هزار نفر در این مجتمع که سال ۹۲ به 
بهره برداری رسید، زندگی می کنند. در این سال ها 
مشکل پر شدن فاضلاب و سرریز آن در مجتمع 
»نیرنگ« چنان شدت گرفته که حتی ساکنان 
روستای هم جوار یعنی »کردیکلا« هم به ستوه 

آمده اند.

و  روستا  این  مردمان  از  گزارشی  در  ایرنا 
مشکل شان نوشته است. بر اساس این گزارش 
عده ای از ساکنان پیرامون این مجتمع  به ویژه 
خانگی  فاضلاب  هدایت  به  نسبت  کشاورزان 
با  بارها  تاکنون  و  دارند  گله  اراضی شان  به 
شکوائیه های مختلف به فرمانداری، دفتر نماینده 
مجلس، اداره محیط زیست و شبکه بهداشت و 
درمان خواستار رسیدگی به مشکلاتشان شدند 
اما پیگیری ها نتیجه نداده است. به علاوه بعد 
از این هشت سال اداره راه و شهرسازی به دلیل 
نیز  و  ساختمان  ملی  مقررات  نکردن  رعایت 
این  برای  تاکنون  فاضلاب  غیراصولی ساختن 

مجتمع پروانه پایان کار صادر نکرده است.

شکایت و پیگیری های ساکنان این مجتمع و 
مسئولان شهرستان نوشهر در این سال ها سبب 
شده تا شورای عالی شهرسازی استان مازندران 
در سال ۹7 یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان 
این  برای  فاضلاب  تصفیه خانه  ساخت  برای 
مجتمع مصوب کند که ظاهرا از آن زمان تاکنون 

این مصوبه اجرایی نشده است.

پساب آلوده به حیاط خانه می آید
مجتمع  این  ساکنان  از  یکی  آزادیان،  ابوذر 

می گوید: »بعد از ۲ سال سکونت در این مجتمع 
) سال ۹4( ساکنان آن متوجه سرریز فاضلاب 
و جاری شدن پساب آلوده در قسمت پارکینگ 
و محوطه حیاط  شده اند و از آن زمان تاکنون 
این  رفع  برای  راهکاری  دنبال  به  خانواده ها 

هستند.« معضلات 

به گفته او این مجتمع شامل ۲۹ بلوک و هر 
بلوک آن  هشت واحد است و طبق اظهار نظر 
کارشناسان بازدید کننده، پیمانکار به جای آن که 
برای هر بلوک سه حلقه چاه حفر کند اما فقط 
خروجی  برای  و  کرده  حفر  چاه کوچک  یک 
در  چاه ها  به  آن  هدایت  و  واحدها  فاضلاب 
محوطه این مجتمع کانال با سنگ حفر کرده 
است به طوری که این کانال ها هم اکنون با گذر 

است. مسدود شده  زمان 

دنبال شکایت  به  می گوید  آزادیان  که  این طور 
زمین داران اطراف و پیگیری اهالی این مجتمع 
تنها  »نیرنگ«  روستای  دهیاری  همکاری  با 
کاری که به صورت موقتی برای رفع این معضل 
انجام داد حفر کانال رو باز به طول حدود ۱۰ متر 
و نیز احداث چاه در ضلع شمالی برای هدایت 
بوده است  این مجتمع  و ساماندهی فاضلاب 
که این کار مسکن بوده و پس از یک ماه به 
خاطر بالا بودن سطح آب های زیرزمینی و حجم 
زیاد فاضلاب، پساب آن سرباز زد و اکنون راهی 

اراضی کشاورزی اطراف می شود.

از مدت کوتاهی به  او، این چاه پس  به گفته 
علت حجم زیاد فاضلاب پر شد و اکنون مقداری 

از آن وارد رودخانه »نیرنگ« و حجم بیشتر آن 
حتی  و  مجتمع  پیرامون  زمین های  وارد  هم 
شد  کردیکلا  منطقه  دست  پائین  روستاهای 
به طوری که داد بیشتر زمین داران روستا هم در 
آمده است و حتی شکایتی علیه ساکنان این 
مجتمع کرده اند و پرونده همچنان باز است. اما 
نیمی از ساکنان این مجتمع از قشر آسیب پذیر 
»تا  بهزیستی اند.  و  امداد  پوشش کمیته  زیر 
پیش از خانه دار شدن اغلبشان مستاجر بودند و 
به خاطر خلف وعده پیمانکار در تحویل واحدها 
در موعد مقرر و نداشتن سرپناه، ناگزیر بودند 
این مجتمع را با چنین وضعیتی بپذیرند و در آن 
ساکن شوند و چه بسا خیلی هم نمی دانستند.«

بوی تعفن فاضلاب ساکنان این خانه ها را کلافه 
احتمالی  بیماری های  عوارض  از  آن ها  کرده، 
می هراسند و به خاطر همین بو، رفت و آمد با 

بستگان را قطع کرده اند.

یکی از اهالی می گوید که برای چار ه جویی، پس 
از تغییر فرماندار نوشهر پیش فرماندار جدید رفته 
و با عجز و ناله به او گفته که ساکنان دیگر تاب 
و تحمل این وضعیت فاجعه بار غیربهداشتی را 

ندارند و باید چاره ای اندیشید.

فاضلاب تا شعاع دو کیلومتری
محسن پیکان حیرتی، دهیار روستای کردیکلا 
این  شرقی  شمال  ضلع  کیلومتری   ۲ در  که 
این  »فاضلاب  می گوید:  هم  است،  مجتمع 
روستای  کشاورزی  زمین های  وارد  مجتمع 
نیلوفر آبی  اراضی پیرامون خیابان  از جمله  ما 

زمین  صاحبان  اعتراض  باعث   این  می شود. 
شده است. با این که این پساب به مرور زمان 
فروکش و در زمین نفوذ می کند، اما عوارض آن 
را در محصولات کشاورزان از جمله برنج تاثیر 

بود.« خواهد  گذار 

این مسئول محلی ادامه می دهد : »صاحبان این 
اراضی عامل بروز این معضل را از چشم دهیاری 
می بینند و اگرچه از نظر قانونی اقداماتی هم از 
طرف دهیاری انجام شد اما هنوز پیگیری های 

دهیاری و مردم به نتیجه نرسیده است.«

شایع  ویروس کرونا  زمانی که  از  او  به گفته 
شده، کار رسیدگی به پرونده شکوائیه صاحبان 
مهر  مسکن  مجتمع  ساکنان  علیه  اراضی 
به  بار مراجعه  و هر  فراموشی سپرده شده  به 
یا  محیط زیست  مثل  رسیدگی کننده  نهادهای 
موضوع  می دهند  که  پاسخی  شبکه بهداشت 
کرونا را عامل تاخیر در رسیدگی به این موضوع 

می کنند. مطرح 

علی صادقی، دهیار »نیرنگ« هم می گوید: »در 
بیشتر نشست های مربوط به بررسی وضعیت 
مسکن مهر در فرمانداری نوشهر شرکت کرده ام 
متاسفانه هربار مسئولان شرکت آب و فاضلاب 
و اداره راه و شهرسازی سعی کردند که از عهده 
و  نداری ها  از  یا  بزنند  باز  سر  مسئولیت  این 
کمبود بودجه صحبت به میان آوردند. همه این 
پیگیری های سبب شد که دو سال پیش طبق 
گفته مسئولان شهرستان ظاهرا پس از مطرح 
و  مسکن  عالی  شورای  در  معضل  این  شدن 

تومان  میلیارد  یک  حدود  استان،  شهرسازی 
برای ساماندهی فاضلاب این مجتمع اختصاص 
دادند. در حالی که مشخص نیست این اعتبار 
سرریز  معضل  هنوز  چرا که  نه  یا  شده  داده 
فاضلاب این مجتمع به قوت خود باقی است 
و وارد اراضی کشاورزی و حتی معابر عمومی و 

می شود.« مردم  باغات 

از  بخشی  استانی  مسئولان  اگر  او  گفته  به 
تخصیص  سال  هر  را  مصوبه  این  اعتبارات 
می دادند امروز نه تنها این مشکل رفع می شد 
بلکه شاهد اعتراضات بی شمار ساکنان و مردم 

نبودیم. منطقه 

نگرانی محیط زیست از آلودگی منطقه
اداره حفاظت  کامبیز محسن سلطانی، رئیس 
محیط زیست نوشهر می گوید: »برابر قانون این 
نهاد باید آب ساکنان این مجتمع را به خاطر 
چنین  که  چرا  کند  قطع  آن  فاضلاب  سرریز 
وضعیتی بهداشت عمومی و سلامت هم ساکنان 
و هم همسایه ها را زیر سوال برده و آلوده کرده 

است.«

ادامه می دهد: »از آن جایی که اطلاع داریم  او 
و  ضعیف  قشر  از  مجتمع  این  ساکنان  اغلب 
بی بضاعت هستند بنابراین پرونده شکایتی که 
علیه ساکنان آن شده  ناگزیریم برای مدتی نزد 
خود نگهداریم تا ببینیم مسئولان ذی ربط در این 
باره چه تصمیمی خواهند گرفت. آماری که داده 
شده دست کم هزار نفر در این مجتمع ساکنند 
و بیش از هزار مترمکعب در روز فاضلاب تولید 
می کنند و متاسفانه این حجم پساب آلوده و 
اطراف،  کشاورزی  زمین های  روانه  ساز  خطر 
معابر یا نقاط دیگر می شود و بسیار نگران کننده 

است.«

به گفته او پیمانکار این مجتمع قرار بود آن زمان 
با صرف حدود ۲۰۰ میلیون تومان تصفیه خانه 
فاضلاب از نوع هوازی در  این مجتمع احداث 
کند اما از صرف این هزینه چشم پوشی کرده و 
بدون عمل به تعهدش با همین وضعیت مجتمع 

را تحویل متقاضیان داده است.

وقت  صرف  با  »بارها  می دهد:  ادامه  سلطانی 
در نشست های مختلف  این موضوع  انرژی  و 
فرمانداری مطرح و حتی مصوبات خوبی داشت 
اما چه فایده هیچکدام از این مصوبات به شکلی 
که این معضل را برای همیشه رفع کند، اجرایی 

نشده است.«

اعتبار مصوب تخصیص نیافت
رئیس اداره راه و شهرسازی نوشهر هم می گوید 
فراوان  پیگیری های  از  درسال ۱۳۹7 پس  که 
با تخصیص حدود یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون 
عالی  در شورای  قالب طرح مصوب  در  تومان 
مسکن شهرسازی مازندران موافقت شد منتهی 
تا این لحظه این اعتبار برای ساخت تصفیه خانه 
نشده  داده  اختصاص  مجتمع  این  فاضلاب 

است.

مجتبی شهسواری ادامه می دهد: »هفته پیش 
هم نشستی در این زمینه در فرمانداری برگزار 
فرماندار  دغدغه  این موضوع  پیگیری  و حتی 
است  بوده  اولویت ها  جزو  آن  به  رسیدگی  و 
برای  بعدی  نگاری های  نامه  با  که  امیدوارم 
شرکت  و  مازندران  وشهرسازی  راه  کل  اداره 
آب و فاضلاب استان بلکه چاره جویی برای حل 

شود.« مسئله  این 

در  مهر  مسکن  طرح  نوشهر  فرماندار  به گفته 
کار  بدون  چشم بسته  و  شتاب زده  اقدامی 
مطالعاتی و کارشناسی دقیق از لحاظ دسترسی 
به زیرساخت ها و امکانات به بهانه خانه دار شدن 
از  کشور  جای  جای  در  بی بضاعت  قشرهای 
جمله مازندران و نوشهر اجرا شد و امروز پس از 

دارند. قشر مشکل  این  همچنان  سال ها 

مشکل فاضلاب مسکن مهر نوشهر پس از هشت سال همچنان ادامه دارد

»نیرنگ« غرق در فاضلاب
شورای عالی شهرسازی مازندران سه سال پیش بودجه ساخت تصفیه خانه فاضلاب مجتمع 232 واحدی 

نوشهر را مصوب کرد اما این مصوبه هیچ وقت اجرا نشد

به گفته رئیس اداره راه و 
شهرسازی نوشهر در سال ۱۳۹7 
با تخصیص یک میلیارد و ۳۰۰ 

میلیون تومان در قالب طرح 
مصوب در شورای عالی مسکن 

شهرسازی مازندران موافقت 
شد اما تا این لحظه این 

اعتبار برای ساخت تصفیه خانه 
فاضلاب این مجتمع اختصاص 

داده نشده است

مجتمع 232 واحدی در روستای »نیرنگ« غرق در فاضلاب است. مردم هم بوی نامطبوع آزرده اند، هم رها شدن فاضلاب در زمین های 
کشاورزی و آلوده شدن آب های زیرزمینی سلامتشان را به خطر انداخته. حتی مصوبه یک میلیارد و 300 میلیون تومانی سال 97 شورای 
عالی شهرسازی مازندران که قرار بود با ساخت تصفیه خانه فاضلاب در نوشهر این مشکل را برای همیشه حل کند، راه به جایی نبرده  است.
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  |

به  تبدیل  فینسک  سد  پروژه  بودجه  ردیف 
سد  این  احداث  موافقان  برای  برنده  برگ 
شده است. به طوری که به گفته منابع محلی 
سه  در  منطقه  این  در  حفاری  پروژه های 
این حال  با  دارد.  ادامه  از شبانه روز  شیفت 
نماینده مردم ساری و میاندرود اعلام کرده 
توجیه  هیچ گونه  سد  این  احداث  است که 

ندارد. اقتصادی  و  فنی 
ساری  مردم  نماینده  فارس،  گزارش  به 
این  شاهد  »بارها  می گوید:  میاندرود،  و 
بوده ایم که پروژه ای از سوی مجلس در ادوار 
است  کرده  دریافت  بودجه  ردیف  مختلف 
تبعات  شدن  روشن  با  و  راه  میانه  در  اما 
مخاطره آمیز پیشرفت فیزیکی آن به سرعت 
متوقف شده است. اکنون تنها دلیل موافقان 
ردیف  همین  سد  این  عملیات  اجرای 
بودجه ای است که دوباره با اختصاص اعتبار 
گزافی به آن تخصیص داده شده است اما 
به زودی تلاش ها و پیگیری های کارشناسان 
این حوزه که اشراف کافی به اثرات مخرب 
نتیجه  دارند  پروژه  این  زیست محیطی 

داد.« خواهد 
علی بابایی کارنامی با اشاره به این که حتی 
کارشناسان ارشد وزارت نیرو نیز بیان کرده اند 
که احداث این سد هیچ گونه توجیه فنی و 
اقتصادی ندارد، ادامه می دهد: »تخلف های 
آشکاری در خصوص احداث این سد انجام 

تخلف ها  همین  به  استناد  با  است.  شده 
این  روند  ادامه  توقف  خواستار  که  است 

هستیم. پروژه 
احداث  پروژه  در خصوص  تخلف  نخستین 
عملیات  این  که  است  این  فینسک  سد 
بدون مطالعات کافی و صدور مجوزهای به 
بارها  است.  شده  آغاز  محیطی  زیست  روز 
در جلسات مختلفی که در دیوان محاسبات، 
منابع  و  و کمیسیون کشاورزی  نیرو  وزارت 
کردیم  درخواست  داشتیم  مجلس  طبیعی 
در  را  می شود  آن  ادعای  که  مطالعاتی  تا 
دسترس کارشناسان قرار دهند اما هر بار از 
این خواسته سرباز زده شده است. به نظر 

با  جدی  مغایرت های  پروژه  این  می رسد 
اصل ۵۰ قانون اساسی داشته باشد چرا که 
مخاطرات زیست محیطی حاصل از آن برای 

است.« روشن  امر  این  کارشناسان 
هزینه های  به  همچنین  بابایی کارنامی 
را  آن  و  می کند  اشاره  پروژه  این  نجومی 
فاقد توجیه اقتصادی می داند: »انتقال بین 
حوضه ای آب را پروژه ملی تعریف می کنند 
اما اجرای سد فینسک به هیچ عنوان توجیه 
اقتصادی ندارد. در اجرای این عملیات  برای 
آب  مترمکعب  میلیون  شش  به  دستیابی 
هزینه ای بالغ بر دو هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 

می شود.« صرف 

سد فینسک توجیه اقتصادی ندارد
توسعه پایدار

مدیرکل دفتر ارزیابی سازمان 
حفاظت محیط زیست با 
اشاره به مشاهداتش از 

جدول لایحه بودجه تعدادی 
از پروژه های دستگاه های 
اجرایی از جمله بزرگراه، 

آزادراه، انتقال برق، نیروگاه، 
سد و غیره مشخص نیست 
که پروژه های تأمین اعتبار 
شده و پایدار سال های قبل 

هستند یا خیر؟

پروژه های بدون مجوز محیط  زیست از لایحه بودجه سر درآوردند

حفاظت  سازمان  ارزیابی  دفتر  مدیرکل 
محیط زیست اعلام کرد که بیشتر پروژه های 
سال  بودجه  لایحه  در  تعریف شده  عمرانی 

هستند. محیط  زیستی  مجوز  فاقد   ۱4۰۰
به گزارش زیست آنلاین، پروژه های انتقال 
آب کارون، دز، دریای عمان و خلیج فارس 
به فلات مرکزی و انتقال آب البرز به تهران 
و انتقال آب های مرزی که در لایحه بودجه 
سال آینده دارای ردیف بودجه شدند ، فاقد 
این در  مجوز های محیط  زیستی هستند. 
حالی است که تصویب این ردیف ها توسط 
قانونی شدن  به  منزله  مجلس  نمایندگان 
حالی  در  پروژه ها  این  پروژه هاست.  این 
که  می کنند  طی  را  شدن  قانونی  مراحل 
پروژه های  است  موظف  محاسبات  دیوان 
از  را  محیط  زیستی  و  قانونی  مجوز  بدون 
این  طی  اما  کند  خارج  بودجه  فهرست 
است. کرده  خودداری  کار  این  از  سال ها 

ارزیابی  دفتر  مدیرکل  جلالوندی،  حمید 
به  اشاره  با  محیط زیست  سازمان حفاظت 
بودجه گفت:  لایحه  جدول  از  مشاهداتش 
»تعدادی از پروژه های دستگاه های اجرایی 
از جمله بزرگراه، آزادراه، انتقال برق، نیروگاه، 
سد و غیره مشخص نیست که پروژه های 
قبل  سال های  پایدار  و  شده  اعتبار  تأمین 
هستند یا خیر؟« جلالوندی با بیان این که 
برخی نمایندگان مجلس ممکن است این 

آگاهی ها را نداشته باشند که خیلی از پروژه ها 
مشمول ارزیابی هستند و مجوز هم ندارند، 
کمیسیون  مصوبات  »طبق  کرد:  تصریح 
ماده ۲۳ شورای عالی محیط  زیست در مورد 
ضوابط اجرایی اخذ مجوز، تا وقتی ارزیابی 
برنامه  سازمان  نشود  تمام  پروژه ها  این 
بودجه نباید بودجه تخصیص دهد.«او با ابراز 
تأسف از شکل گیری این روند، گفت: »این 
است  قانون  زدن  دور  برای  میانبر  راهکاری 
اتفاقی که می افتد این است که این لایحه 
با  عموماً  نمایندگان  و  می رود  مجلس  به 
نادیده گرفتن حساسیت های محیط  زیستی 
با تأمین اعتبار برای این پروژه ها در مناطق 
می کنند  موافقت  خودشان  استان های  و 
بنابراین پروژه مصوب می شود بعد به قانون 
تبدیل می شود و پیوست بودجه قانون سال 
قرار می گیرد و مجری پروژه ها هم با استناد 
به قانون آن ها را اجرا می کنند.«جلالوندی با 
تأکید بر این که اصلی ترین مشکل ارزیابی 
این است که اول پروژه را مصوب می کنند و 
تأمین اعتبار می شود و سپس برای کسب 
مراجعه  سازمان  به  محیط زیستی  مجوز 
است  مطرح  سؤال  »این  می کنند، گفت: 
که چرا سازمان برنامه  و بودجه که اشراف 
کامل به قوانین شورای عالی محیط  زیست 
دارد برای پروژه های مشمول ارزیابی بودجه 

است.« داده  تخصیص 

معاون سازمان محیط زیست

شهرها از نظر تاثیر تغییر 
اقلیم طبقه بندی می شوند 
معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت 
نظر  از  »شهرهای کشور  محیط زیست گفت: 
مختلف  راوبخش های  بر  اقلیم  تغییر  تاثیر 
ارائه  راهکار  سپس  و  طبقه بندی  آن ها 
ایرنا توضیح  به  می شود.« مسعود تجریشی 
داد: »تغییر اقلیم موضوعی است که همه دنیا 
قاعده  این  از  نیز  ایران  و  درگیر خود کرده  را 
بررسی  حال  در  رو  این  از  نیست،  مستثنی 
شهرها هستیم تا بفهمیم که تغییر اقلیم چه 
زیرساخت های  به  را  خساراتی  و  آسیب ها 
خواهد  وارد  آینده  در  یا  و  وارد کرده  شهرها 
همکاری  با  این کار  این که  بیان  با  او  کرد.« 
سازمان حفاظت محیط زیست و پژوهشکده 
انجام  شریف  صنعتی  دانشگاه  ونقل  حمل 
از  را  شهرها  تا  تلاشیم  »در  می شود، گفت: 
لحاظ تاثیرات تغییر اقلیم و مشکلات ناشی 
از آن طبقه بندی و بعد از آن بر اساس تجربه 
برون رفت هر  برای  را  راهکار  بهترین  جهانی 
شهر از مشکلات ناشی از تغییر اقلیم و کاهش 
آسیب پذیری مشخص کنیم.« او گفت: »کار 
اولویت بندی شهرها تا دو ماه آینده تمام شود، 
بعد از آن به دنبال راهکار خواهیم رفت و در 
نهایت یک شهر را انتخاب می کنیم تا کاملا با 
جزئیات آن را مورد مطالعه قرار دهیم. احتمالا 
سال  فروردین  اوایل  یا  امسال  اسفند  آخر 

می کنیم.« انتخاب  را  نظر  مورد  آینده شهر 
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محوطه های  در  روز  هر  عظیمی که  فاجعه 
تاریخی اتفاق می افتد را جلوی چشم همه 
تکه سفال های  داشت  حالی که  در  او  آورد. 
نشان  را  تاریخی  محوطه  در  شده  ریخته 
نوشت:  شخصی اش  صفحه  در  می داد، 
تکه سفال های  با  سرگرمی  برای  »بیاییم 
تاریخی پازل بازی کنیم!« پازل  سازی با آثار 
امروز و دیروز نیست که در  بازی  تاریخی، 
است.  جریان  در  شرق  تمدن  قلب  ایران، 
با  بازی  درحال  مدیران  که  سال هاست 
فقط کافی  هستند.  تاریخی  تکه سفال های 
است تعداد مجوزهای داده شده، در همین 
محوطه های  کنار  در  گذشته  سال  چند 
تاریخی را بشماریم. چه کسانی مجوز دادند 
چغازنبیل کارخانه  کنار  در  سرمایه گذاران  تا 
بزند؟ مگر مسئولان وزارت صنعت و معدن 
را  دیدند  جهانیان  که  چغازنبیلی  بود،  کور 
دولتی  نهادهای  و  ارگان ها  به  مگر  ببینند؟ 
ابلاغ نشده است که هر مجوزی باید با اجازه 
مسئولان میراث فرهنگی باشد؟ مگر مسئولان 
دارد چه  آن جا  بودند،  ندیده  میراث فرهنگی 
اتفاقی می افتد؟ چرا متخلف دستگیر نشد؟ 
اعلام  طاق بستان  حریم  تعیین  هنوز  چرا 
تله کابین  پایه های  سرمایه گذاران  نشده، 
این محوطه فرو کرده اند؟ مگر  بر حریم  را 
کردن  وارد  ایران  در  تله کابین  تجهیزات 
شوخی است؟ همین جا در تهران دل وروده 
گورستان تاریخی مسلمانان را زیرورو کردند. 
وزارت خانه میراث فرهنگی نگفت: »آخ«! مگر 
کم نوشتند. مگر کم گفتند؟ چرا صدایتان از 
سقف ساختمان ارگ بلندتر نرفت؟ می گویند 
سنسورهای  میزان حساسیت  از  درد  وقتی 
نمی شود.  حس  دیگر  شود،  بیشتر  بدن 
است. تاریخی  آثار  با  بزرگ  بازی های  حکایت 
اما  بازی های کوچک را حس می کنیم  درد 
سنسورهای  میزان  از  چون  بزرگتر  دردهای 
نمی توان  دیگر  می شود،  بیشتر  عصبی مان 
حسش است. اصلا مجوزها و پیچیدگی های 
تخریب کن  تاریخ  توسعه ای  بزرگ  کارهای 
کنار. بیش از صدها صفحه فروش گنج یاب 
و فلزیاب در حال فعالیت هستند که همه 
شماره تلفن دارند و قابل دسترسی چرا تا 
است؟  نشده  دستگیر  آن ها  از  یکی  امروز 
دم  تا  برد،  گنج یابی  تور  آن ها که  از  یکی 
برگشت.  راحتی  به  و  رفت  قضا  دستگاه 
سرافکنده نیستید؟ ورود گنج یاب و فلزیاب 
در ایران غیرقانونی است. چه کسانی هستند 
شاید  می کنند؟  وارد  دستگاه  این همه  که 
تاریخی  محوطه های  رفته که  یادمان  همه 
را  گیلان  چقدر  می گذرد؟  چه  خوزستان 
حفاری غیرمجاز کرده اند؟ اصلا چرا راه دور 
و  سیستان وبلوچستان  همین  در  برویم؟ 
آن  وارد  سهیل  آقای  محوطه ای که  همین 

است. شده 
۲۰ کیلومتری شهر سوخته  در  این محوطه 
این  نمی کند؛  سوال  یکی  چرا  دارد.  قرار 
زمین  روی  آثار  همین طور  که  محوطه ها 
ریخته و به احتمال زیاد قدمت ۵ هزارساله 
است؟  نشده  ملی  ثبت  امروز  تا  چرا  دارد، 
حفاظت  برای  نشانی  و  علامت  هیچ  چرا 
آثاری که  این  نمی پرسد؛  چرا کسی  ندارد؟ 
در »گردکلات« همین طور روی هم ریخته اند 
چرا در برابر باد و طوفان رها شدند؟ محوطه 
که  است  همان جایی  در  دقیقا  تاسوکی، 
فاجعه ریگی اتفاق افتاد و هنوز منطقه  ناامنی 
است که قاچاقچیان به راحتی آن جا رفت وآمد 
می کنند. اگر موقع تعقیب و گریز روی سر 
اسکلت ها رد شوند، چه کسی می فهمد؟ چه 
کسی دستگیر می شود؟ اگر قرار بود کسی 
دستگیر شود، مدیران سیستان وبلوچستان 
هستند که آثار تاریخی شان یکی یکی دارد 
دارند که  محوطه  آن قدر  و  می روند  بین  از 
ثبت ملی نشده و در هجوم حفاران غیرمجاز 
است که دیگر گفتن ندارد. در همین منطقه 
عرض  متر  سیزده  با  لوله گاز  خط  تاسوکی، 
دارد از جلوی جاده زابل و زاهدان در محل 
پاسگاه تاسوکی از منطقه قلعه رود و رام رود 
نمی شود؟  دستگیر  چرا کسی  می شود.  رد 
از تاریخی  دهانه غلامان، شهر هخامنشیان 
این طور بی دروپیکر مانده و کمترین برنامه ای 
نشده  اعلام  امروز  تا  آن  ساماندهی  برای 
است. چرا مقصر اصلی  این وضعیت دستگیر 
نمی شود؟ راستی از زاهدان کهنه، پایتخت 
لندن  از  اسلامی سیستان چه خبر؟  دوران 
شرق به قول خودتان در پهناورترین استان 
مالچ پاشی  را  عرصه اش  خبر؟  چه  ایران 
سکوت کرد؟ کسی  میراث فرهنگی  کردند؟ 

نیاورد.  در  را  صدایش 
 مرمت و احیای بنای تاریخی گمرک چابهار 
رنگ  رویش  که  بنایی  همان  خبر؟  چه 
مقصر  کردند؟  اضافه  الحاقات  و  پاشیدند 
دستگیر شد؟ بازی هنوز ادامه دارد؟ پازل ها 
کافی نیستند؟ این نمایش تحقیر پازل بازی 
شود!  تمام  یک جایی  باید  تاریخی  آثار  با 
لطفا همه مقصران را دستگیر کنید و به اشد 

برسانید. مجازات 

پیام میراث

1ادامه از صفحۀ

 پازل بازی با آثار تاریخی
همه مقصران 
را دستگیر کنید!

این اتفاق گرچه نزدیک به دو ماه پیش افتاده 
اما از آنجا که بازتابی در رسانه های رسمی نداشت 
و هیچ مقام مسئولی هم درباره آن توضیحی 
نداد و به نظر می رسد احتمال وقوع آن با توجه 
به تعطیلات مناسبتی در ماه های آتی در سایر 
مناطق هم دور از انتظار نباشد، ترجیح دادیم به 

آن بپردازیم.
از بهمن پارسال که زمزمه کرونا در ایران پیچید 
تاکنون اوضاع بر بسیاری از کسب و کارها سخت 
گذشته که یکی از آن ها گردشگری است. تورهای 
نوروزی لغو شدند و پس از آن هم کمتر کسانی 
حتی  شوند.  همراه  آژانس ها  با  داشتند  تمایل 
سفرهای شخصی هم کمتر شد و اغلب ترجیح 
می دادند تنها به خانواده هایشان سر بزنند. پس 
از ماه ها آرام آرام میل و عطش به گردشگری در 
معدود کسانی بیدار شد و اقامتگاه ها به شکل 
محدود شروع به پذیرش گردشگر کردند. مهر 
چند  پیوسته شدن  با  بود که  ماه هایی  از  یکی 
همانند  می رسید  نظر  به  مناسبتی  تعطیلی 
تعطیلات شهریور یکی از پیک های سفر را رقم 
بزند. در همین راستا ستاد ملی مبارزه با کرونا 
ورود به پنج شهر را ممنوع کرد و در نهایت به شکل 
سختگیرانه ای این مقررات اجرا نشد. با این حال 
در همین ایام مقررات منع آمدو شد در روستایی به 
اجرا درآمد که هیچگاه به عنوان مقصد گردشگری 
ویترین  عوض  در  و  بود  نشده  شناخته  انبوه 
گردشگری استان سمنان و شهرستان شاهرود 
ابلاغیه شروع شد. ۲۲  از یک  بود. همه چیز  
مهر ۱۳۹۹ دادگاه عمومی بخش بیارجمند اعلام 
کرد که حداقل برای دو هفته اقامتگاه های بخش 
بیارجمند باید تعطیل شوند. حکم از فردای آن روز 
اجرا شد در حالی که همزمان برخی گردشگران در 

روستا بودند و گروهی هم در راه روستا!
قلعه بالا در حاشیه پارک ملی توران سال هاست 
به عنوان یکی از نمونه های موفق گردشگری در 
سمنان و پروژه های اکوتوریسم در ایران شناخته 
شده است. آنچه گردشگری در این روستا را از 
سایر مناطق جدا می کند در نظر گرفتن مولفه هایی 
گردشگری  بر  محلی  جامعه  مدیریت  مانند 
و  فعالیت های مرتبط با حفاظت توسط اهالی 
است. همین موضوع باعث شده برخلاف بسیاری 
میان  تنش  بالا کمترین  قلعه  در  روستاها  از 
گردشگران و اهالی شکل بگیرد و کدهای اخلاقی 
از سوی اقامتگاه داران پیش از ورود به روستا به 
راهنمایان گردشگری و توریست ها یادآوری شود 
و از این رو در میان گردشگرانی که مولفه های 
نظر می گیرند  برای سفرشان در  را  سختگیرانه 

قلعه بالا در بالای فهرست قرار می گیرد.

یک دهه تلاش به باد رفت
درباره  محسن شریعتی، کارشناس گردشگری 
»پیام ما«  به  افتاد  اتفاق  روزها  این  در  آنچه 
بیارجمند  دادگاه  قاضی  و  »دهیاری  می گوید: 
جلسه ای تشکیل دادند که گویا در آن بوم گردی ها 
حضور نداشتند. در این جلسه که ۲۲ مهر برگزار 
شده بود گفتند به خاطر کرونا نباید بوم گردی ها 
گردشگر بپذیرند در حالی که نهاد تصمیم گیر در 
این زمینه ستاد مبارزه با کرونا استان است. از 
طرف دیگر برخی اقامتگاه داران هم عنوان کردند 
موضوع به اطلاع آن ها رسانده نشده و مسافرشان 
از  این که  ضمن  شده  برگردانده  و  بوده  راه  در 
برخوردهای صورت گرفته با برخی گردشگران در 
روستا هم )به غیر از نیروی انتظامی که از آن ها 
رضایت داشتند( گله مند بودند. ما نقاط مختلف 
در گردشگری استان داریم و قلعه بالا خوشبختانه 

از روستاهایی است که کمترین میزان تخلف، 
مشکلات و تبعات فرهنگی را دارد زیرا مدیران 
اقامتگاه و مهمانان به موارد اجتماعی و اخلاقی 

توجه می کنند.«

مسافران را بیرون کردند
حسین کیقبادی، مدیر اقامتگاه توران گشت هم 
در این زمینه می گوید: »گفتند که قاضی به روستا 
آمده و این موضوع نپذیرفتن گردشگر را عنوان 
رضاآباد  روستای  به  قاضی  حالی که   در  کرده 
رفته بود. آن ها می گویند به دهیار گفته اند ولی 
دهیار به ما چیزی نگفته بود. به نظر می رسد 
گروهی درصدد ضربه زدن به وجهه گردشگری 
در روستای قلعه بالا بودند زیرا آنچه اتفاق افتاد 
یک آبروریزی بود. ما از مسئولان خواهش کردیم 
اجازه دهند یک شب مسافران بمانند و با کوتاه 
شدن زمان سفرشان روز بعد روستا را ترک کنند 
اما آن ها می گفتند که دستور قطعی است و اگر 
اقامتگاه دار مسافرش را بیرون نکند باید به ازای 
هر نفر ۲۰۰ هزار تومان جریمه دهیم. اگر دستور 
قاضی خطاب به نیروی انتظامی بود چطور باقی 
از  و بیش  اقامتگاه شدند  وارد  باتوم  با  نهادها 
نیروی انتظامی سختگیری به خرج دادند؟ من 
۱۰ سال است که در روستاهستیم برای توسعه 
گردشگری تلاش می کنم و چنین برخوردهایی 
به راحتی همه این زحمت ها را به باد می دهد. 
تاریخ هیچ توری  تا همین  آغاز کرونا  از زمان 
نداشتیم و قرار بود این اولین تور ما باشد آن 
هم در اقامتگاهی که داخل بافت روستا نیست. 
علاوه بر آن من در اقامتگاهی که در روستا دارم 
هفت مسافر در زمان این اتفاق داشتم که آن ها 
با ترس و لرز روستا را ترک کردند. حتی  هم 
به مسئولان گفتم اقامتگاهی متعلق به همکاران 

ما است که در دل بیابان است و هیچ روستایی 
هم نیست لااقل بگذارید آنجا بروند ولی اجازه 
این کار را هم ندادند و گفتند باید از کل منطقه 

خارج شوند.«
عبدالله کیقبادی، مدیر اقامتگاه »ارگ« هم آن 
او می گوید:  روستا داشت.  در  روزها مسافرانی 
»متاسفانه وقتی تعطیلی اقامتگاه ها به ما ابلاغ 
شد که مهمان داشتیم و مسافرمان در مسیر بود.  
نیروی انتظامی کوچه به کوچه همه اقامتگاه ها 
را می گشتند. من آن زمان دو مسافر داشتم که 
۱۰ صبح رسیده بوده بودند و قرار بود پنج نفر 
دیگر هم تا عصر برسند. حرف من این بود که 
لااقل  و  دارد  را  نفر  اقامتگاه من گنجایش ۲۵ 
بگذارید این دو نفر که به تازگی رسیده اند شب را 
بمانند تا پروتکل ها هم رعایت شده باشد که قبول 
نکردند. اگر از چند روز قبل می دانستیم چنین 
ابلاغیه ای وجود دارد قطعا مسافر نمی گرفتیم کما 
این که در نوروز مسافر نداشتیم و حتی در این 
ابتدای روستا  اقامتگاه داران ایستگاهی  ایام ما 
گذاشته بودیم تا ماشین اهالی که وارد می شوند 
را ضدعفونی کنیم. تلاش می کردیم ۱۰ یا ۱۵ نفر 
بیشتر هم نداشته باشیم که مبادا کسی دچار 

مشکل شود.«

ابلاغیه در لحظه آخر
گردشگرانی که آن روز در قلعه بالا یا در راه رسیدن 
به این روستا بودند، بخش دیگری از این روایت 
را بیان می کنند. الهه نکویی چهارشنبه، همراه 
گروهی هفت نفره به قلعه بالا رسیده بود. او که 
از محدودیت های ورود به پنج شهر بزرگ اطلاع 
داشته می گوید: »سمنان جزو این شهرها نبود 
و ما تصور می کردیم مشکلی نداشته باشیم اما 
متاسفانه به یک باره گروهی در روستا ریختند 
و پلاک ماشین ها را گرفتند و گفتند شما اجازه 
منطقه  این  گفتیم  چه  هر  ندارید.  رفت و آمد 
باید  ولی  نیست گفتند  ممنوعه  مناطق  جزو 
می دانستید. چطور باید می دانستیم؟ آن ها حتی 
اجازه نمی دادند غذایمان را بخوریم. می گفتند 
فقط ۲۰ دقیقه وقت دارید تا وسایل تان را جمع 
کنید و بعد هم ما را بیرون کردند. خواستیم 
به سمت رضاآباد برویم که ماشین گشت ما را 
برگرداند و گفت اجازه ورود به کویر را ندارید و از 
ما تعهد گرفت. این طور بود که به سمت شاهرود 
و از آنجا بسطام و خرقان و جنگل ابر رفتیم و 
جالب این که در این مسیر دیگر نه خبر از اخطار 

بود و نه پلیس.«
از یک  قلعه بالا هم  تور  راهنمای  طناز شریفی، 
ماه و نیم برنامه ریزی برای برگزاری سفر به قلعه 
از  پیش  رضاآباد می گوید: »یک ساعت  و  بالا 
حرکت مسافران اقامتگاه  رضاآباد با من تماس 
ما  از  نمی تواند  ابلاغیه  به  توجه  با  که  گرفت 
پذیرایی کند، حرف من این بود که مجوز دارم 
و کارم قانونی است و او هم از این می گفت که 
مجموعه خریدهایی انجام داده و متضرر شده 
و کاری از دستش برنمی آید. بنابراین با صاحب 
او گفت که  و  تماس گرفتم  قلعه بالا  اقامتگاه 
می شود با قاضی صحبت کرد و این تور خیلی 
این  به  است.  شده  رزرو  ابلاغیه  این  از  پیش 
ترتیب ما با تغییراتی در توران به سمت مزینان راه 
افتادیم تا راهی قلعه بالا شویم، اما راهمان ندادند 
و حتی رضایت ندادند به اقامتگاه دلبر که در یک 
فضای خالی و غیرروستایی است برویم. گفتند 
اگر بیایی برایت بدتر می شود. اگر دستور و حکم 
و ابلاغیه است چرا روز آخر؟ چرا صبح پلیس 
می گوید مشکلی ندارد و بعد می گوید نمی توانی 
کیلومتری  چند  فاصله  در  ابر  منطقه  بیایی؟ 
بود؟  باز  اقامتگاه هایش  اما چرا همه  آنجاست 
وقتی دارم قانونی کار می کنم چرا باید متضرر 
شوم؟ در حق گردشگری ظلم می شود. ما برای 
همه مسافران ماسک و ضدعفونی کننده خریدیم، 
سنگ  این  گرفتیم.  مسافر  ظرفیت  از  کمتر 
انداختن از سمت هر ارگانی باشد ناراحت کننده 

است.«

دغدغه ام بهداشتی است، نه اخلاقی
حمیدرضا حسنی، رئیس اداره میراث فرهنگی 
تعطیلی  به  تصمیم  باره  این  در  شاهرود 

کرونا  شیوع  از  جلوگیری  برای  گردشگری 
و  ادله  اساس  بر  »قاضی  می گوید:  »پیام ما« 
حجم انبوه گردشگران در این منطقه کویری گفته 
آنجا  اقامتگاه داران همکاری کنند و ما هم که 
نبوده ایم که بگوییم چه برخوردی با گردشگران 
صورت گرفته است. همین الان هم دانشکده 
را  گردشگری  می خواهد  ما  از  پزشکی  علوم 
تعطیل کنیم اما از آنجا که می دانیم اقامتگاه داران 
اغلب وام گرفته اند و قسط و قرض زیادی دارند 
با فرماندار رایزنی کردیم که اجازه گردشگری به 
شکل محدود را داشته باشیم. نمی شود گفت 
اوضاع کرونا خوب است اما درباره این که چرا 
گردشگری در بخشی از یک شهرستان ممنوع 
می شود قطعا قاضی ادله خود را دارد. قاضی 
درباره تعطیلی اختیاری نداشت، حکم نمی داد. 
حتما توانسته که حکم داده و لازم الاجرا بوده 
است. ما هم باید به حکم تمکین کنیم. اهالی 
تجمع  اربعین  در  که  داشتند  تقاضا  روستا 
گردشگر نداشته باشند. درباره ضرر اقامتگاه دار 

هم که من حکم ندادم.«

حکم  صادرکننده  قاضی  پارسامنش،  رضی 
می خواهد در هیات یک شهروند و نه قاضی 
به »پیام ما« می گوید:  او  بیان کند.  را  نظرش 
به  بهداشتی  پروتکل های  رعایت  راستای  »در 
و  نگیرند  شد که گردشگر  ابلاغ  اقامتگاه دارها 
همگی زیر برگه را امضا کردند. شما می گویید 
چرا این قانون تنها در بیارجمند بوده نه در سایر 
این  من  جواب  شاهرود؟   شهرستان  مناطق 
است که ضامن تخلف در سایر مناطق نیستم 
و تنها در حوزه استحفاظی خود پاسخگو هستم. 
می گویید ستاد استانی مبارزه با کرونا هم این 
را  انگار شما خبرها  نکرده،  ابلاغ  را  محدودیت 
گوش نمی دهید. گویا شما نه از مصوبات ستاد 
کرونا خبر دارید نه از قوانین مربوط به خروج 
در  پروتکل ها  رعایت  قوانین  از  نه  و  استان  از 
در  بلکه  نشده  اصلا حکمی صادر  اقامتگاه ها. 
بهداشت  رعایت  و  عامه  حقوق  حفظ  راستای 
عمومی و همچنین اجرای پروتکل های بهداشتی 

داده شد  اقامتگاه دارها  به  دستوراتی 
مبنی بر عدم پذیرش میهمان. درباره نحوه اجرا 
هم بررسی می کنم. از کجا معلوم که شما درست 
بگویید؟ من کاری به مسائل اخلاقی ندارم بلکه 
دغدغه ام بهداشتی است. وقتی جان مردم به 
خطر می افتد چاره ای جز تعطیل کردن نداریم. 
ما نامه هایی متعددی از اهالی روستا داشتیم که 

می گفتند جان ما در خطر است. 
شما ببینید طبیعت تخریب شده، فرهنگ تاثیر 
گرفته، در شب اربعین یک رفتارهایی داشتند که 

خلاف عرف و تدین مردم بوده.
و  ندارند  پایبندی  اقامتگاه دارها  برخی   
میراث هم نظارتی در تعداد و شیوه و رعایت 
پروتکل ها ندارند. مردم گلایه دارند و دستگاه 

ندارد.« قانون  رعایت  جز  چاره ای  قضایی 

 »با توجه به چالش های زیست محیطی اصلاح 
الگوی فرهنگی رابطه انسان و محیط زیست در 
ضروری  مردم شناسی  رشته  به کمک  ایران 

است.«
پژوهشکده  کارشناس  رحیمی،  بهمن 
نشست  در  را  مطلب  این  مردم شناسی 
»مردم شناسی، دانش بومی و محیط زیست« 
از سلسله نشست های هفته پژوهش مطرح 

کرد.
او آلودگی و آسیب های زیست محیطی حوضه 
رودخانه چالوس را بر اساس مطالعه میدانی 
عامل  تصریح کرد که  و  نهاد  بحث  به  خود 
منطقه  این  در  را  تخریب  بیشترین  انسانی 
داشته که نمونه آن انباشت زباله های راه سازی 

در حاشیه رودخانه چالوس است.
در ادامه خدیجه امامی، کارشناس، پژوهشکده 
طرح  بررسی  به  ادامه  در  مردم شناسی 
عنوان  به  قشم«  نمکدان  غار  »مردم شناسی 
اثری جهانی پرداخت و گفت: »این عنصر از 
جایگاه ویژه ای برخوردار است زیرا قشم مکانی 
برای مطالعه پیوند میان انسان و طبیعت به 

شمار می آید و کاربرد درمانی و بحث گردشگری 
نیز مورد مطالعه قرار گرفته است.«

پژوهشگاه  روابط عمومی  گزارش  به 
حاج علی   هما  گردشگری،  و  میراث فرهنگی 
محمدی، کارشناس پژوهشکده مردم شناسی 
نیز به بازشناسی دانش بومی و پزشکی مردمی 

جزیره  در  حرا  جنگل  محیط زیست  حوزه  در 
قشم پرداخت و گفت: »واگذاری و نگهداری 
جنگل ها اگر به دست خود مردم باشد بهتر در 
حفظ و نگهداری آن می کوشند چرا که نسل 
به نسل همان طور که زندگی مردم حفظ شده 

است.« نیز حفظ شده  جنگل حرا 

گردشگران را از روستایی در سمنان که جزو محدودیت های کرونا نبود، بیرون کردند

تعقیب مسافران قلعه بالا
22 مهر دادگاه عمومی بیارجمند اعلام کردکه اقامتگاه ها حداقل برای دوهفته تعطیل شوند و حکم از فردای آن روز اجرا شد

یک پژوهشگر مردم شناسی:

اصلاح الگوی فرهنگی رابطه انسان و محیط زیست ضروری است

گردشگرانی که آن روز در 
قلعه بالا یا در راه رسیدن به این 
روستا بودند، می گویند سمنان 
جزو شهرهای ممنوعه نبود اما 
به یک باره گروهی در روستا 
ریختند و پلاک ماشین ها را 
گرفتند. یکی از گردشگران 
می گوید: می گفتند فقط ۲۰ 
دقیقه وقت دارید تا وسایل تان 
را جمع کنید و بعد ما را بیرون 
کردند. این طور بود که به 
شاهرود و از آن جا بسطام و 
خرقان و جنگل ابر رفتیم و در 
این مسیر دیگر نه خبر از اخطار 
بود و نه پلیس

خودش را داخل خانه انداخت، با تعجب نگاهش کردند،  گفت باید جایی پنهان شوند،  ساک و اسباب شان را هم جایی بگذارند تا دیده نشود،  
ماموران رسمی و غیررسمی کوچه به کوچه می  گشتند و خیلی طول نمی کشید که به آن ها برسند. تلاش شان موفقیت آمیز بود. احتمالا تا 
سال ها از این می گویند که چطور توانستند خودشان را مخفی کنند. بقیه اما فکر فرار در سرشان نبود،  همین جور در روستا قدم می زدند 
که به ماموران برخوردند. بعد از آن ها خواستند اسباب و اثاث شان را جمع کنند  و بروند. آنچه می خوانید برشی از یک فیلم جنایی نیست 
بلکه مجموعه حوادثی است که چهارشنبه بیست وسوم مهر ماه برای گردشگران قلعه بالا، روستایی در حاشیه پارک ملی توران اتفاق افتاد.

مردم شناسی

تالار وحدت پتانسیل های 
لازم برای اجرای بینال را 
نداشت، اما رفتار با این فضا 
به گونه ای بود که این فضای 
غیرمعمول و نامتعارف برای 
برگزاری نمایشگاه را با 
چیدمان خاص آثار برگزاری 
دوسالانه مهیا شود

یکی از اعضای شورای دبیران هشتمین 
»تالار  گفت:  مجسمه سازی  دوسالانه 
اجرای  برای  لازم  پتانسیل های  وحدت 
بینال را نداشت، اما رفتار ما با این فضا 
به گونه ای بود که این فضای غیرمعمول 
را  نمایشگاه  برگزاری  برای  نامتعارف  و 
برگزاری  مهیای  آثار  خاص  چیدمان  با 
دوسالانه کردیم. در واقع به جای این که 
را  فضا  ما  غالب شود  ما  بر  تالار  فضای 

دادیم.« قرار  رویداد  و  آثار  تحت تاثیر 
هشتمین  دبیران  شورای  گزارش  به 
سلیمی  هومن  مجسمه سازی،  دوسالانه 
یکی از اعضای شورای دبیران این رویداد 
مجسمه سازی  هشتم  »دوسالانه  گفت: 
دوسالانه های  با  بارزی  تفاوت های 
پیشین دارد. از جمله این که آثار متنوعی 
در  بینارسانه ای  و  بینارشته ای  ویژگی  با 
دوسالانه حضور دارند که در قالب حجم 

آمده اند.« در  نمایش  به 
در  معماران  »حضور  کرد:  اضافه  او 
بار  اولین  برای  نیز  کیوریتوری  بخش 
اتفاق  مجسمه سازی  دوسالانه های  در 

تفاوت های  از  دیگر  یکی  است.  افتاده 
این  پیش  بینال های  با  هشتم  بینال 
است که فضای انتخاب شده از امکانات 
مانند  مکان هایی  معمول  نمایشگاهی 
برای  شده  تعریف  فضاهای  یا  موزه 

نبود.« برخوردار  بینال ها  برگزاری 
او افزود: »پهنه رودکی پتانسیل های لازم 
برای اجرای بینال را نداشت، اما رفتار ما 
با این فضا به گونه ای بود که این فضای 
برگزاری  برای  نامتعارف  و  غیرمعمول 
نمایشگاه را با چیدمان خاص آثار مهیای 

دوسالانه کردیم.« برگزاری 
به گفته سلیمی به کار بردن داربست برای 
این که کاستی ها  عین  در  آثار  نمایش 
می کند،  جبران  را  تالار  کمبودهای  و 
برگزار کنندگان  اختیار  در  نیز  را  امکاناتی 
این رویداد می گذارد تا فضای تالار را به 

کنند. تبدیل  معاصر  فضای 
مجسمه سازی  ملی  دوسالانه  هشتمین 
تهران در تاریخ ۲۱ آذرماه سال جاری در 
مکان پهنه رودکی به مدت ۲ ماه )تا ۲۱ 

بهمن ماه ۹۹( برگزار می شود.

عضو شورای دبیران هشتمین دوسالانه مجسمه سازی

تالار وحدت پتانسیل لازم برای اجرای بینال را نداشت

مدیر اقامتگاه توران گشت 
می گوید: به نظر می رسد گروهی 

درصدد ضربه زدن به وجهه 
گردشگری در روستای قلعه بالا 
بودند زیرا آنچه اتفاق افتاد یک 

آبروریزی بود. ما از مسئولان 
خواهش کردیم اجازه دهند یک 
شب مسافران بمانند و با کوتاه 

شدن زمان سفرشان روز بعد 
روستا را ترک کنند اما آن ها 

می گفتند که دستور قطعی است 
و اگر اقامتگاه دار مسافرش را 

بیرون نکند باید به ازای هر نفر 
۲۰۰ هزار تومان جریمه دهیم
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تور  آگهی  انتشار  گذشته  روز  دو  در 
گردشگری برای تزریق واکسن در ترکیه، 

و  شد  روبه رو  ایرانیان  برخی  تعجب  با 
شبکه های  و  رسانه ها  در  بسیاری  بازتاب 
در  شده  منتشر  آگهی  داشت.  اجتماعی 
روزه  پنج  سفری  به  را  مسافران  ایران 
که  سفری  می کرد،  دعوت  استانبول  در 
فرهنگی  و  شهری  گشت  بر  علاوه  آن  در 
دریافت کنند.  هم  واکسن کرونا  می توانند 
است که  شده  منتشر  حالی  در  آگهی  این 
وزارت بهداشت ترکیه هنوز واکسن مورد نیاز 
و  است  نکرده  تامین  را  خود  شهروندان 
جهت  آمریکا  و  روسیه  با  رایزنی  حال  در 
واکسن  زمینه  در  خود  کشور  نیاز  تامین 
از  یکی  مشابه  اقدامی  در  کروناست. 
آژانس های سرشناس هند در بمبئی اقدام 
واکسن«  »تور  پکیج های  پیش فروش  به 
انگلستان کرده  امریکا و  به مقصد روسیه، 
از  شده  منتشر  گزارش های  طبق  است. 
سوی رسانه های هند بسیاری از مردم هند 
از این آگهی استقبال کرده و خواهان اطلاع 
هستند.  سفر  این  از  بیشتر  جزییات  از 

و  نام  که  »تور واکسن«  ایرانی  آگهی  در 
ندارد،  وجود  آن  مسافرتی  دفتر  از  نشانی 
جزییات  ذکر  بدون  پکیج  قیمت  شروع 
دفتر  و  شده،  اعلام  تومان  میلیون   ۱۲ از 
هندوستان  زنیت«  »تعطیلات  مسافرتی 

یک  نیویورک  مقصد  به  را  تور  هزینه 
کرده  اعلام  روپیه  هزار   74۹ و  میلیون 
به  اقامت  هواپیما،  بلیط  شامل  که  است 
مدت سه شب و چهار روز، همراه با صبحانه 
شرکت  این  است.  واکسن«  دوز  »یک  و 
در آگهی خود آورده است مالیات کالاها و 
خدمات، هزینه ویزا و حمل و نقل زمینی را 

نمی دهد.  پوشش 

واکنش ها به یک آگهی 
و  گردشگری  حوزه  مسئولان  ایران  در 
وزارت بهداشت نسبت به انتشار این آگهی 
و  »جعلی«  را  آن  و  داده  نشان  واکنش 
سودجو  عده ای  »شیادی«  از  نشانی 
گردشگری  معاون  ولی تیموری  خواندند. 
وزارت میراث به ایسنا گفت: »فکر نمی کنم 
این تبلیغ کار یک آژانس مسافرتی باشد« 
هیات مدیره  رئیس  رفیعی  حرمت الله 
انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی هم 
در واکنش به این آگهی به ایرنا گفت: »فرد 
کلاهبرداری آن را در فضای مجازی منتشر 
مراجع  کند.  جذب  کننده   دنبال  تا  کرده 
کلاهبرداری  این  خصوص  در  را  قضایی 
جهانپور،  کیانوش  گذاشته ایم«  جریان  در 
رسانی  اطلاع  و  روابط عمومی  مرکز  رییس 
این  به  واکنش  در  هم  بهداشت  وزارت 
است.  جعلی  تبلیغات  »این  گفت:  آگهی 

چنین تورهایی وجود ندارد و طبق معمول، 
سوء استفاده شیادان از نیاز مردم است«. 
به گفته او واکسیناسیون همگانی جمعیت 
زمانی  بازه  در  حتی  فعلی  شرایط  در 
مقدور  کشوری  هیچ  برای  نیز  یک ساله 
همه  اساس  همین  بر  و  نیست  متصور  و 
اولویت بندی  واکسن  تزریق  در  کشورها 

داشت. خواهند 
 یکی از دفاتر مسافرتی شهر اهواز که ادعا 
شباهت  تنها  شده  منتشر  آگهی  می کند 
دارد،  آژانس  این  آگهی های  با  ظاهری 
کرده  اعلام  خود  اینستاگرام  صفحه  در 
شکایت  آگهی  منتشرکنندگان  از  که  است 
موضوع  پیگیر  قضایی  مراجع  از  و  کرده 
خواهد  آژانس  این  آگهی  از  سوء استفاده 
بود. در بخش دیگر ماجرای »تور واکسن« 
انتشار  دارند.  قرار  هند  مسافرتی  دفاتر 
آگهی تور واکسن در هند هم با واکنش ها 
و انتقاداتی روبه رو شده است.مدیران دفتر 
برداشت  زنیت در هند می گویند  مسافرتی 
و  است  آگهی صورت گرفته  این  از  اشتباه 
آن ها این اطلاعیه را منتشر کرده اند تا برای 
کسانی که بیماری زمینه ای دارند و یا نیاز 
فرصتی  دارند  واکسن  دریافت  به  فوری 
یک  که  است  حالی  در  این  کنند.  ایجاد 
دفتر مسافرتی دیگر در هند با انتشار جمله 

تبلیغاتی: » اولین کسی باشید که واکسن 
تور  اعلام کرده  می کند«  دریافت  را  کرونا 
خود   VIP مشتریان  به  تنها  را  واکسن 
می فروشد. و دفتر دیگری شرط خرید این 
سوی  از  معتبر  ساله   ۱۰ ویزای  اخذ  را  تور 
آمریکا اعلام کرده است. این دو مورد، تنها 
حال  در  که  نیستند  هند  مسافرتی  دفاتر 
»تور واکسن«  برای  ویژه  بسته های  تدارک 
هندوستان  »پرینت«  نشریه  هستند. 
به  توراپراتورها  از  بسیاری  است  نوشته 
آن ها  بسته اند.  امید  »گردشگری واکسن« 
گذشته  سال  یک  در  که  هستند  کسانی 
بالایی  بسیار  میزان  به  شیوع کرونا  اثر  بر 
این  و  شده اند  مالی  زیان  و  ضرر  دچار 
ویژه  پکیج های  طراحی  حال  در  روزها 
گوش  تور اپراتورها  هستند.  »تور واکسن« 
در  انگلستان  مقامات  خبر  اعلام  زنگ  به 
اتباع کشورهای  به  واکسن  ارائه  خصوص 
مشتریان  به  را  خود  تورهای  تا  دیگرند 
به  دفاتر  این  از  یکی  مدیر  کنند.  ارائه 
نشریه پرینت اعلام کرده از منابع خود در 
انگلستان شنیده که این واکسن تا اواسط 
خارجی ها  دسترس  در   ۲۰۲۱ سال  مارس 
با  رابطه  در  اظهارات  می گیرد.این  قرار 
واکسن«  »تور  فروش  پیش  آگهی های 
انگلستان  که  می شود  مطرح  حالی  در 

مسافران  دسامبر،   ۱۵ از  است  اعلام کرده 
و  شده  قرنطینه  روز   ۵ باید  بین المللی 
RT-PCR در روز  پس از انجام آزمایش 
ششم مجوز ورود به کشور را دریافت کنند. 
به  این کشور  در  واکسن  دریافت  اولویت 
زمینه ای  بیماری  که  کسانی  مسن،  افراد 
است.  شده  داده  درمان  کادر  و  دارند 
را  ایرانی  مسافران  این که  با  هم  ترکیه 
پذیرش می کند، اما خبری مبنی بر این که 
در  می توانند  ایرانی  دارندگان گذرنامه های 
مراکز بهداشتی این کشور واکسن دریافت 
دور  اما  است.  نکرده  منتشر  یا خیر،  کنند 
تعلل  صورت  در  که  نیست  هم  ذهن  از 
بازار  مردم،  برای  واکسن  تهیه  در  مقامات 
با  دیگر  کشورهای  به  سفر  برای  سیاهی 
بگیرد.  شکل  واکسن کرونا  دریافت  هدف 
به نظر می رسد مسئولان در عوض انکار این 
به  توجه  ضرورت  است  بهتر  کشور  در  نیاز 
تامین واکسن برای مردم را جدی بگیرند، 
پی  در  همواره  زیرزمینی  بازارهای  چرا که 
شکل  جامعه  نیازهای  و  واقعیت ها  انکار 

می کند.  پیدا  رونق  و  گرفته 

برای متولیان  هشدار 
بهداشت و گردشگری

در میان واکنش های مربوط به انتشار آگهی 
کارشناسان  برخی  اظهارات  واکسن«  »تور 
حکم زنگ هشدار را دارد. از جمله اظهار نظر 
رئیس مرکز بهداشت خوزستان به ایسنا که 
این  معلوم که  کجا  »از  است:  اعلام کرده 
برایشان  می برند،  ترکیه  به  را که  مسافران 
واکسنی  معلوم  کجا  از  بزنند؟  واکسن 
از  باشد؟  شده  تایید  واکسن  می زنند  که 
دولت  که  باشد  واکسنی  که  معلوم  کجا 
جهانی  سازمان  یا  ما  بهداشت  وزارت  و  ما 
بهداشت آن را تایید کرده باشد؟« علاوه بر 
این هشدار بهداشتی که نباید از کنار آن به 
سادگی گذشت باید به نکته ای که در میان 
رییس  رفیعی شاد،  امیرپویان  اظهارات 
دفاتر مسافرتی  انجمن صنفی  هیات مدیره 
کرد:  دقت  هم  دارد  وجود  تهران  استان 
قطعا  دارد  ارتباط  درمان  به  »سفرهایی که 
انجام  مسافرتی  دفاتر خدمات  توسط  باید 
توریسم  و  گردشگری  مجوزهای  که  شود 
چنین  اجرای  برای  دارند.  را  سلامت 
میراث فرهنگی،  وزارت  از  باید  تورهایی 
وزارت  و  صنایع دستی  و  گردشگری 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نخست 
اقدامی  چنین  اگر  شود،  گرفته  استعلام 
باشد، طبیعی است  با سلامت کشور  مغایر 
که برخورد لازم باید صورت گیرد« هر چند 
آگهی های بی نام و نشان منتشر شده درباره 
»تور واکسن« در شبکه های اجتماعی دیده 
می شود، اما این واقعیت قابل انکار نیست 
که صنعت زیان دیده گردشگری برای گذر 
از بحران کنونی راه هایی جدیدی بجوید. از 
زمانی که اخبار مربوط به تاثیر ۹۰ درصدی 
واکسن  شرکت های »فایزر« و »بایون تک« 
منتشر   ۱۹ به کووید  ابتلا  از  پیشگیری  در 
و  صنایع  میان  در  ویژه  به  امیدهایی  شد، 
مشاغلی که با پاندمی کرونا ورشکستگی و 
آثار  شد.  زنده  بودند،  تجربه کرده  را  رکود 
گردشگری  صنعت  در  اخبار  این  انتشار 
شرکت های  برخی  سهام  ارزش  رفتن  بالا 
هواپیمایی و کشتیرانی و افزایش تماس ها 
در  بود.   ۲۰۲۱ سال  در  تورها  رزرو  برای 
کشورهایی که دسترسی مردم به واکسن با 
اقتصادی  شکل گیری  باشد  روبه رو  موانعی 
دور  هم  واکسن«  »گردشگری  محور  حول 
از ذهن نیست. جریانی که به نظر می رسد 

است.  شده  آغاز  هند  از  حالا  همین 

اخیرا وزارت صمت بخشی از مشکلات بازار 
و گفته  انداخته  به گردن مرغداران  را  مرغ 
مرغ  تحویل  در  مرغداران  بدعهدی  است؛ 
ادعای  این  است.  کرده  گران  را  کالا  این 
مرغداران  است که  حالی  در  صمت  وزارت 
آمادگی  اعلام  زمان  هر  می کنند که  عنوان 
صمت  وزارت  کرده اند،  مرغ  تحویل  برای 
خلاف  بر  و  نیست  آن  دریافت  به  حاضر 
ادعای مطرح شده، مرغداران به عهد خود 
می کند. بدعهدی  وزارت صمت  و  وفادارند 

قراردادهای  اساس  بر  ایلنا؛  گزارش  به 
طی  است  موظف  مرغداری  هر  مشخص 
بازه زمانی 4۰ تا 4۵ روزه بر اساس میزان 
مصوب  قیمت  با  که  دامی  نهاده های 
مرغ  مشخصی  میزان  است  دریافت کرده 
قیمت  با  توزیع  شبکه  به  و  کرده  تولید 
در  مسئول  یک  اما  دهد.  تحویل  مصوب 
برای  مرغداران  بدقولی  از  صمت  وزارت 
دولتی  نهاده  دریافت  ازای  به  تحویل مرغ 
خبر داد. او انگشت اتهام بخشی از گرانی 
این  گرفت.  مرغداران  سمت  به  را  مرغ 
سخنان در حالی است که مرغداران عنوان 
اما  بوده اند  خود  تعهد  سر  بر  می کنند که 
از  مرغ  دریافت  به  حاضر  صمت  وزارت 
برای  بحران  زمان  در  و  است  نشده  آن ها 

متوجه  را  مشکل  از  بخشی  فشار  کاهش 
است. کرده  مرغداران 

کانون  رئیس  نایب  اسدالله نژاد،  حبیب 
در  انجمن صنفی مرغداران گوشتی کشور، 
دفاع از مرغداران درباره اتهام وارده،  گفت: 
باید  مرغداران  مذکور  قرارداد  اساس  بر 
نهاده های  ازای  در  را  تولید خود  از  بخشی 
صمت  وزارت  به  دولتی  قیمت  با  دامی 
تعهدی  بر  همواره  مرغداران  دهد.  تحویل 
است  آن ها  دوش  بر  قرارداد  این  در  که 
آمادگی  دوره  پایان  از  پس  و  عمل کرده 
می کنند،  اعلام  مرغ  تحویل  برای  را  خود 
و  نداشته  یکسانی  رفتار  صمت  وزارت  اما 

بارها پیش آمده است که از دریافت مرغ 
اسدالله نژاد  کند.  خودداری  مرغداران  از 
دریافت  صمت  وزارت  برنامه  کرد:  اظهار 
و  است  شدید  مواقع کمبود  در  فقط  مرغ 
بیاید  پایین تر  اعلامی  از کف  قیمت ها  اگر 
نه کسی مرغ می خواهد، نه کسی پاسخگو 
گاهاً  زیان  جبران  مسئول  نه  و  است 
او؛  گفته  به  می کند.  مرغداران  کمرشکن 
اتفاق بیفتند  هر زمان که مازاد تولید مرغ 
وزارت صمت بی توجه به تعهدی که قرارداد 
تحویل گرفتن  از  داده  قرار  اون  گردن  بر 
مرغ ها طفره می رود. اسدالله نژاد این رفتار 

کرد. توصیف  بدعهدی  را  صمت  وزارت 

  پیش فروش تورهای واکسن کرونا در ایران تکذیب شد 

ظهور گردشگری واکسن در هند
یک دفتر مسافرتی در هند اقدام به پیش فروش »تور واکسن« به مقصد روسیه، انگلستان و امریکا کرده است

نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران:
گرانی مرغ نتیجه بدعهدی وزارت صمت است

از روزی که کرونا در ووهان چین متولد شد و جهان را تسخیر کرد، بیش از یک سال می گذرد. حالا در کنار خبرهای مربوط به آمار مبتلایان 
و فوتی های کرونا، گوش ها برای شنیدن آخرین اخبار مربوط به واکسن تیز شده اند. در روزهایی که شرکت های داروسازی بزرگ دنیا برای 
تولید واکسن و یافتن راهی برای رهایی از دام کرونا تلاش می کنند؛ عده ای در پی یافتن راه میانبری هستند تا زودتر به واکسن دست 
پیدا کنند. چند دفتر مسافرتی در ایران و هند اقدام به انتشار آگهی هایی مبنی بر پیش فروش »تور واکسن« کردند.  آیا این آگهی  های 
تبلیغاتی می تواند خبر از شکل گیری نوع جدیدی از گردشگری در سال 2021 داشته باشد؟ اگر دولت ها در کشورهای در حال توسعه، از 
خرید واکسن امتناع یا در تولید آن تعلل کنند، هیچ بعید نیست که در آینده نزدیک این واژه را در ادبیات گردشگری این کشورها بیشتر 

ببینیم: »گردشگری واکسن«.

| روزنامه نگار  |

| فرزانه قبادی |

بازار 

با توجه به رکودی که در 
اقتصاد کشور موجود است، 

این میزان درآمدهای 
مالیاتی )۲47 هزار میلیارد 

تومان( تحقق نمی یابد 

پیش بینی کسری 200 هزار میلیاردی در بودجه 1400
اقتصادی ضمن بررسی  یک کارشناس 
در  شده  پیش بینی  درآمدهای  تحقق 
با  گفت:  آینده،   سال  بودجه  لایحه 
درآمدهای  تحقق  احتمال کم  به  توجه 
بودجه  لایحه  در  شده  پیش بینی 
سال  بودجه  که  می شود  پیش بینی 
میلیارد  هزار   ۲۰۰ حدود  کسری   ۱4۰۰
صورت  در  البته  باشد  داشته  تومان 
این  کشور،  اقتصاد  فعلی  روند  تداوم 

می یابد. افزایش  رقم 
سلامی  سید رضا  ایسنا  گزارش  به 
آینده گفت:  سال  بودجه  لایحه  درباره 
که  کردند  تصور  مجلس  و  دولت 
و  داشت  نخواهیم  تحریم  آینده  سال 
درآمد  مانند  هم  نفت  صادرات  درآمد 
به  کالاها  سایر  صادرات  از  حاصل 
نیز به  را  بازمی گردد و کارخانه ها  کشور 
علت نبود مواد اولیه و کالاهای اساسی 

می شوند. فعال تر 
ممکن  شود  برداشته  تحریم ها  اگر 
را  نفت  بشکه  میلیون   ۲.۳ که  است 
این  که  برسانیم  فروش  به  بتوانیم 

دارد.  زیادی  اماهای  و  اگر  جمله 
مالیاتی  درآمدهای  درباره  او  
گفت:  نیز  بودجه  در  شده  پیش بینی 
با توجه به رکودی که در اقتصاد کشور 
درآمدهای  میزان  این  است،  موجود 

تومان(  میلیارد  هزار   ۲47( مالیاتی 
دو   - یکی  در  اما  نمی یابد  تحقق 
از  مالیاتی  امور  سازمان  اخیر  سال 
بانکی  تراکنش های  بررسی  طریق 
داشته اند  مالیاتی  فرار  که  درآمدهایی 
را وصول کرده است. در بودجه امسال 
بود  درآمدی  تنها  مالیاتی  درآمدهای 

شد. محقق  که 
در  ادامه  در  اقتصادی  کارشناس  این 
نیز  مالی  دارایی های  فروش  خصوص 
لایحه  در  رقمی که  تحقق  داد:  توضیح 
موضوع  این  به  آینده  سال  بودجه 
مقداری  است،  شده  داده  اختصاص 
دولت  زیرا  می رسد،  نظر  به  غیر ممکن 
این  نمی تواند  سرمایه  بازار  طریق  از 
منتشر  اوراق  و  بفروشد  سهام  میزان 

. کند
این  بر تحقق  همچنین، شرایط تحریم 

درآمد دولت هم تاثیر می گذارد.
توجه  با  کرد:  تاکید  پایان  در  سلامی 
درآمدهای پیش بینی  به شرایط تحقق 
۱4۰۰، پیش بینی  شده در لایحه بودجه 
هزار   ۲۰۰ حدود  حداقل  که  می شود 
با  آینده  سال  بودجه  تومان  میلیارد 
فعلی  روند  اگر  و  شود  مواجه  کسری 
اقتصاد کشور در سال آینده هم تداوم 
نیز می شود. بیشتر  رقم  این  پیدا کند، 

سفرهایی که به درمان ارتباط 
دارد قطعا باید توسط دفاتر 

خدمات مسافرتی انجام شود 
که مجوزهای گردشگری و 
توریسم سلامت را دارند. 

برای اجرای چنین تورهایی 
باید از وزارت میراث فرهنگی 

و وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی نخست 

استعلام گرفته شود، اگر چنین 
اقدامی مغایر با سلامت کشور 
باشد، طبیعی است که برخورد 

لازم باید صورت گیرد

| رییس هیات مدیره انجمن صنفی 
دفاتر مسافرتی استان تهران |

  | امیرپویان رفیعی شاد |
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سهمیه بنزین معلولان 
کاهش نیافت

فرآورده های  پخش  ملی  شرکت  سخنگوی 
نفتی گفت: سهمیه سوخت خودروهای معلولان 
همچنان ۱۰۰ لیتر بوده و کاهش نیافته است. به 
گزارش صدا و سیما، فاطمه کاهی، در واکنش 
به انتشار برخی اخبار مبنی بر کاهش سهمیه 
سوخت خودرو معلولان به 6۰ لیتر در ماه گفت: 
سهمیه سوخت معلولان کاهش نیافته و همان 
۱۰۰ لیتر در ماه است، اما قرار شد این خودروها 
6۰ لیتر را به صورت سهمیه سوخت و 4۰ لیتر را 
به صورت اعتبار دریافت کنند. بر همین اساس 
در ماه آذر 6۰ لیتر سهمیه سوخت معلولان در 
کارت سوخت آن ها واریز شد، اما به دلیل نبود 
اطلاعات لازم برای پرداخت اعتباری، واریز 4۰ 
لیتر باقی مانده میسر نشد و این مسئله شائبه 
کاهش سهمیه سوخت معلولان را به وجود آورد.

بر  علاوه  معلولان  دی  ماه  در  گفت:  کاهی 
دریافت سهمیه ۱۰۰ لیتر ماهانه خود 4۰ لیتر 
بنابراین  می کنند  دریافت  نیز  را  آذر  ماه  مانده 
ویلچری  پلاک  با  معلولان  سوخت  سهمیه 
برای خودروهای تک سوز در دی ماه ۱4۰ لیتر 
و خودروهای دوگانه سوز ۱۱۰ لیتر است. او افزود: 
با توجه به این که پرداخت سهمیه سوخت به 
صورت اعتباری نیازمند اطلاعات جدید است و 
سازمان بهزیستی که مکلف شده تا این اطلاعات 
را به شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ارائه 
کند، هنوز اطلاعات مورد نیاز را ارائه نکرده است 
بنابراین اجرای این طرح ممکن است دو ماه 
بیافتد. تا زمان اجرایی نشدن طرح  به تأخیر 
پرداخت اعتباری سهمیه سوخت معلولان، این 
مانند  را  خود  سوخت  سهمیه  همچنان  افراد 
گذشته به صورت واریز ماهانه ۱۰۰ لیتر در کارت 

می کنند. دریافت  سوخت 

رییس اتاق بازرگانی تهران
ارز ترجیحی ضربه بزرگی 

به اقتصاد زد
رییس اتاق بازرگانی تهران گفت: در سه سال 
سرمایه گذاری  رشد  و  اقتصادی  رشد  گذشته 
منفی بوده و فرار مغزها شدت گرفته که یکی از 
دلایل آن مناسب نبودن محیط کسب و کار است. 
به گزارش ایلنا، مسعود خوانساری در ششمین 
دوره همایش مبارزه با فساد اتاق بازرگانی تهران 
گفت: قانون مبارزه با فساد سال ۸7 مجلس 
تصویب شد اما بعد از ۱۳ سال هنوز آن طور که 
باید و شاید نتوانستیم با فساد مبارزه کنیم به 
جای مبارزه با علت به معلول ها می پردازیم. چند 
علت مهم زمینه ساز فساد شدند یکی از آن ها 
ساختار غلط اقتصادی است که از قبل از انقلاب 
این ساختار وجود دارد و در آن دولت بزرگ و با 
اقتصاد نفتی است که در  همه بخش ها دخالت 
دارد . در سه سال گذشته رشد اقتصادی و رشد 
بوده و فرار مغزها شدت  سرمایه گذاری منفی 
گرفته که یکی از دلایل آن مناسب نبودن محیط 
و  فضا  بودن  غیرشفاف  او  است.  و کار  کسب 
انحصار را دو عامل مهم در بروز فساد معرفی کرد. 
خوانساری در ادامه به شرکت های خصولتی و ارز 
ترجیحی پرداخت و گفت: ارز 4۲۰۰ تومانی ضربه 
به  باعث شد سوبسید  اقتصاد زد و  به  بزرگی 
محصولات خارجی اختصاص یابد. او همچنین با 
اشاره به تغییرات سریع قوانین و مصوبات گفت: 
قوانین و مقررات باید مشخص باشند تا نتوان 
از آن تفاسیر مختلف به دست آورد و همین طور 
تغییرات متوالی نداشته باشند. امضای طلایی 
نیز باید حذف شود. آخرین عامل برای مبارزه 
آزاد  رسانه های  است  رسانه ها  آزادی  فساد  با 

می توانند در مبارزه با فساد موثر باشند.

اظهار نظر معاون وزیر نیرو 
درباره بازار آب

با  آبفا  و  آب  امور  در  در  نیرو  وزیر  معاون 
بازار  تشکیل  از  اصلی  هدف  این که  بیان 
تا  است، گفت:  آب  بهره وری  افزایش  آب 
الگوی کشت  و  واقعی آب مشخص  قیمت 
تعیین نشود وضعیت تغییر نمی کند. بیش 
بخش کشاورزی  در  آب کشور  درصد   ۹۰ از 
به  آب  بازار  تشکیل  با  و  می شود  مصرف 
می شود.  مشخص  آب  ذاتی  قیمت  تدریج 
تقی زاده خامسی،  قاسم  ایسنا،  گزارش  به 
به  هم  و  کشاورزی  به  هم  ایران  افزود: 
آب  به  اول  اولویت  در  و  دارد  نیاز  صنعت 

است. نیاز  شرب 
در  قطعا  برویم  پیش  فعلی  روال  با  اگر 
آینده دچار مشکلات جدی از نظر منابع آبی 
بر  تاکید  با  خامسی  تقی زاده  می شویم. 
این که آب پایدار یعنی آب های تجدیدپذیر 
۱۳۰ میلیارد مترمکعب در  اکنون حدود  که 
این حوزه کمبود آب داریم و اگر به همین 
نزدیک   ۱4۲۰ افق  در  برویم  پیش  منوال 
مخزن  کسری  مکعب  متر  میلیارد   ۲۵۰
شرایط  این  در  باید  داشت، گفت:  خواهیم 
در  ویژه  به  دهیم؛  افزایش  را  بهره وری 
آب  مصرف  بیشترین  بخش کشاورزی که 
به راحتی هدر  را  نباید آب  صورت می گیرد 

شود.  آب کشور  برای  فکری  باید  و  داد 



پیامک شما را دربـاره |   سال شانزدهم   |   شماره پیاپی 1897   | پنج شنبه 20 آذر 1399  |

این صفحه می خوانیم 1 0 0 0 3 4 3 2 1 1 7 8 3 4 پیام  ایران6

افقی
  ۱ - بیماری آب سیاه - نوعی غذا ۲ - نام 
شهری قدیمی - بمب پرتابی ۳ - پول 
ژاپن، پول آسیایی، پول قدرتمند آسیا - 
نشانه مفعولی، علامت مفعول بی واسطه 
- زیر انداز خفته - مدافع صبا باطری - 
نوعی حلوا، خبر افشاگرانه، میدهند تا رسوا 
کنند 4 - وقت معین - پایتخت تایلند 
- دهن کجی - سرگشته ۵ - مفید - 
بنیاد،  گریستن، گریه كردن - شالوده و 

پایه و مبنا، سنگ آسیاب،حرف هیتلری، 
حرف نازی ها - سبدی در پنبه زنی  6 
اهل چک  فیلسوف   - پارچه کشباف   -
پاریزی  باستانی  از  اثری  - کرگدن 7 - 
- ضروری،  پاریزی   باستانی  از  اثری   ،
اجباری، واجب و لازم، تعهدآور - وسنی، 
نسبت دو زن با یک شوهر ۸ - زاییدن - 
جوان . دلیر - کشور نوشابه - هزار كیلو، 
بدن، ماهی كنسروی ۹ - شن وارونه - 
درخت بهشتی - کمربند طبی، شکم بند 
ای  دریاچه   - از غصه  مردن   - طبی ۱۰ 

در روسیه - گونه - صندلی راحتی ۱۱ - 
فلز پرمصرف - ستون بدن، عضو رونده، 
از اعضای بدن - قسمتی از پا - ادرس 
تا  حلق  از   - نهی كننده   - ترسیمی ۱۲ 
معده - رهگذر باد ۱۳ - برادر رستم - ماه 
سرد، روز گذشته - ستون كشتی - متاع 
۱4 - لوس - سفید آذری - ابلاغ پیام، 
ایصال - گل كرشمه، مال یاران كشیدنی 
است ۱۵ - نام ترکی، نام آذربایجانی - 
آبشار  - نوعی ماشین - پاروی قایقرانان 
- نیلوفر هندی ۱6 - امضاء - گیاه طبی 
۱7 - کنایه از سیاره مشتری - از نیروهای 

سه گانه ارتش

عمودی
منیژه  از  فیلمی   - - صندلی کلاس   ۱  
حکمت ۲ - فیلمی از محمدرضاعرب - از 
شهر های استان همدان ۳ - یکدندگی، کار 
بچه یک دنده - كرم گوشت خوك - روز 
تازی - خوب و نیکو  4 - پسوند شباهت 
- خوردن - پراکندگی - برابر ومساوی - 
انگشت ابهام ۵ - گوشت بریان - خواری و 
توهین  - بالای فرنگی، بالا به گویش عمو 
سام - میل ورزشی 6 - آزاد و رها، افسار 
گسیخته - مایه حیات، مایه روشنایی، 
مظهر پاكی - خالق مجسمه زئوس، حجار 
نامدار یونانی - پیشوا 7 - سر باز زننده - 
آماس - جای پا، رفوزه - رودی در روسیه 
۸ - بی پرده و صریح - هرزه - نفس 
خسته ۹ - كجاست؟ - ذره با بار منفی - 
عضو بالا نشین، راز ۱۰ - رودی در فرانسه، 
از باشگاه های فرانسوی - ایالتی در امریكا 

- جهل ۱۱ - صد و یازده - دریافت کردن - 
بر یك طریق ۱۲ - منبر - کبوتر - دشمن 
 ۱۳ خشكی  میوه،  آغوش،   - سرسخت 
- مجسمه، پیكره - دست عرب، هالوژن 
نمک طعام، از هالوژنها - تازی - از رنگ 

های آبی  ۱4 - نوعی ساعت  - صد متر 
مربع، واحد سطح، پسوند فاعلی, مخفف 
اگر - تخم مرغ فرنگی، گندم - پرنده ای 
از نوع مرغابی - نفس میكشیمش ۱۵ 
- سخن بی پرده - لحیم - ظرف نمك، 

كنایه از دهان معشوق - گیاه مرداب، ساز 
مولانا، ساز شاکی ۱6 - آنکه هرگز نمیرد 
- بی گفتگو ۱7 - برنده نوبل ادبی ۱۹۳6 - 

آخرین ملكه مصر

جدول شماره 1897

آگهی حصر وراثت
ابادی  احمد  صادقی  اکبر  شادروان  شود که  می  احتراماً گواهی 
فرزند مرحوم غلامرضا به ش ش  ۱76 در تاریخ ۱۳7۱.7.۱ فوت 
نموده است در حین الفوت تعداد دو وراث از خود بجای گذاشته بنام غلامرضا 
ندارد  دیگری  وراث  و  مادر  نژاد  بردسیری  صدیقه  و  پدر  اباد  احمد  صادقی 
دارند  مرحوم  از  سند  یا  مدرکی  یا   شکایتی  اشخاصی  یا  شخصی  چنانچه 
حداکثر مدت یک ماه از تاریخ انتشار روزنامه به شورا ارائه نماید در غیر این 

باشد.م_الف466۵ می  ساقط  اعتبار  درجه  از  صورت 
 شورای حل اختلاف کشکوئیه_حاج محمدی

ابتلای 290 نفر از پرسنل 
اورژانس اصفهان به کرونا

مدیر حوادث و فوریت های پزشکی استان اصفهان 
استان  پزشکی  فوریت های  تکنسین های  گفت: 
اصفهان از اسفندماه سال قبل تا پایان آبان امسال به 
۱۵ هزار و ۲۲۵ بیمار مشکوک به کرونا خدمت رسانی 
کردند که به طور میانگین 7۰ ماموریت روزانه را شامل 

می شود. 
غفور راستین، اظهار کرد: در ۸ ماهه امسال اورژانس 
پیش بیمارستانی استان اصفهان با حضور در ۱6۱ هزار 
ماموریت   ۸۰۹ و  هزار   ۱۲۱ شامل  ماموریت   7۹۰ و 
غیرتصادفی و ۳۹ هزار و ۹۸۱ حادثه رانندگی به بیماران 
و مصدومان این حوادث امدادرسانی کرد.او  افزود: از 
مجموع حوادث رانندگی در این مدت ۲۸ هزار و ۵۱6 
مورد در مناطق شهریِ استان و ۱۱ هزار و 46۵ مورد 

جاده ای بوده است.
مدیر حوادث و فوریت های پزشکی استان اصفهان 
آبان  پایان  تا  ابتدای فروردین  از  این که  به  با اشاره 
ماه سال جاری بالگرد امداد هوایی اورژانس پیش 
گفت:  درآمد،  پرواز  به  بار   ۳۱ استان  بیمارستانی 
بالگرد امداد هوایی اورژانس اصفهان 47 مصدوم و 
به  ارائه خدمات فوریت های پزشکی  بیمار را ضمن 
بیمارستان منتقل کرد که از مجموع این بیماران ۱۵ 
نفر مربوط به حوادث رانندگی و ۳ نفر مادر باردار بودند. 
به گزارش ایسنا و به نقل از روابط عمومی مدیریت 
حوادث و فوریت های پزشکی استان اصفهان، راستین 
پزشکی  فوریت های  تکنسین های  خاطرنشان کرد: 
استان اصفهان از اسفند ماه سال قبل تا پایان آبان 
به کرونا  بیمار مشکوک  و ۲۲۵  هزار  به ۱۵  امسال 
خدمت رسانی کردند که به طور میانگین 7۰ ماموریتِ 

روزانه را شامل می شود.

خسارت 500 میلیاردی سیل 
و آب گرفتگی در ابرکوه

فرماندار شهرستان ابرکوه گفت: برآورد صورت گرفته 
تاکنون نشان می دهد که بیش از ۵۰۰ میلیارد ریال 
است،  شده  وارد  خسارت  مختلف  بخش های  به 
االبته این آمار قطعی نیست و پیش بینی می شود 

در روزهای آینده افزایش یابد.
اظهار  خبرنگاران  جمع  در  »محمدکاظمی نسب« 
کرد: در حوزه زیرساخت های بخش کشاورزی ۲۵ 
میلیارد خسارت از جمله تلف شدن ۵۰۰ رأس دام 
سبک، از بین رفتن سه رشته قنات فعال، تخریب 
سه  از  بخشی  و  مزارع  بین  جاده های  درصد   6۰
برآورد  فراغه  و  اسدآباد  عرب،  ده  در  دام  مجتمع 

است. شده 
حدود  را  فاضلاب  و  آب  حوزه  خسارت های  او 
پنج میلیارد تومان دانست و گفت: در بخش گاز 
حوزه  در  تومان،  میلیارد  یک  آن  انتقال  و خطوط 
راه ها بیش از ۱۰ میلیارد تومان، تأسیسات و معابر 
ابرکوه خسارت حدود 7.۵  و  در مهردشت  شهری 
میلیارد تومان و در حوزه میراث فرهنگی نیز حدود 
پنج میلیارد تومان در مراحل اولیه برآورد خسارت 

است. شده 
و  مهردشت  شهر  در  داد:  ادامه  کاظمی نسب 
 64 و   7۰ ترتیب  به  نیز  بهمن  بخش  روستاهای 
مورد تخریب و آب گرفتگی منازل و در شهر ابرکوه 
و روستاهای بخش مرکزی نیز به ترتیب 6۲ و ۵4 
مورد را شاهد بودیم و همچنین ۲۲ واحد تجاری 
نیز دچار آب گرفتگی و آسیب شده است که قطعاً 
و  سخت  بخش،  این  خسارت  جبران  و  برآورد 

بود.      خواهد  سنگین 

خانه »صمصام« موزه تاریخ 
و فرهنگ نهاوند می شود

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 

شهرستان نهاوند از تملک خانه صمصام توسط میراث 

فرهنگی خبر داد و گفت: این مکان پس از تملک و 

مرمت به موزه تاریخ و فرهنگ تبدیل می شود. محسن 

جانجان در گفت وگو با ایسنا، ادامه داد: با پیگیری های 

نماینده مردم  استاندار همدان، همکاری  انجام شده 

نهاوند در مجلس، فرماندار نهاوند و همراهی مدیریت 

آینده  ساختمان  در  استان،  بودجه  و  برنامه  سازمان 

او   آمد.  درخواهد  میراث فرهنگی  تملک  به  صمصام 

با بیان این که سال های گذشته بخشی از این ملک 

توسط میراث فرهنگی تملک شده بود و بخش اعظم 

آن به علت کمبود اعتبار تملک نشده است، او افزود: 

باقی مانده  تملک  با  داد  پیشنهاد  میراث فرهنگی 

به  نهاوند  فرهنگ  و  تاریخ  موزه  آن،  و  مرمت  ملک 

این بنای تاریخی منتقل شود. جانجان توضیح داد: 

خانه صمصام یکی از بناهای واجد ارزش شهر نهاوند 

است و قدمت آن به اواخر دوره قاجار و اوایل پهلوی 

برمی گردد، این نمونه منحصر به فرد تزئینات آجرکاری 

در  قرارگیری  به  توجه  با  و  دارد  زیبایی  فوق العاده 

مجاورت بازار قدیمی، کاروانسراهای سعادت و گلشن 

از موقعیت بسیار مناسبی برخوردار است.

 لرستان

لرستان  ای  جاده  نقل  و  حمل  و  راهداری  مدیرکل 
گفت: مرمت، بازسازی و احداث پل های آسیب دیده 
 سیل ۹۸ این استان ۵۰ میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.

و  راهداری  عمومی  روابط  چهارشنبه  روز  گزارش  به 
حمل و نقل جاده ای لرستان عباس شرفی اعلام کرد: 
پارسال بیش از 4۰۰ دستگاه پل کوچک و بزرگ استان 
به دلیل وقوع سیل دچار آسیب یا تخریب کامل شد که 
تاکنون کار بهسازی، مرمت و احداث ۱۰4 دستگاه از این 
 تعداد به اتمام رسیده و ۳7 پل نیز در حال اجرا است.

بازسازی و  او  افزود: برای تکمیل پروژه های مرمت، 
احداث پل های آسیب دیده ۵۰ میلیارد تومان نیاز است 
که طی جلسات مشترک با استاندار و رئیس سازمان 
به  توجه  با  لرستان مقرر شد  برنامه ریزی  و  مدیریت 
شرایط اقتصادی کشور و کمبود نقدینگی، دست کم ۲۰ 
 میلیارد تومان برای بهره برداری این پل ها اختصاص یابد.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای لرستان ادامه 
استانی  اعتبارات  محل  از  مبلغ  این  سوم  یک  داد: 
تخصیص  ریزی  برنامه  و  مدیریت  سازمان  توسط 
و  اعتبار  موقع  به  تخصیص  درصورت  که  می یابد 
طرح  می شود  تلاش  جوی،  شرایط  بودن  مساعد 
بهره برداری شوند. پایان سال ۹۹  تا  دار  اولویت   های 
احداث  دست  در  بزرگ  پل های  کرد:  اضافه  شرفی 
پران  )بابازید(،  سلیمانی  قاسم  شهید  سپهبد 
 ۵۰ از  بیش  عباسعلی  طاق  و  الغیب  حیات  پرویز، 

سال  پایان  تا  که  دارند  فیزیکی  پیشرفت  درصد 
سه  و  سوخته  برگلان  پل های  و  می شوند  تکمیل 
می رسند. بهره برداری  به  آینده  سال  اوایل  نیز   سوک 

پل  روی  تردد  آینده  یک ماه  طی  این که  بیان  با  او 
داشت:  اظهار  می شود  برقرار  آباد  خرم  ناصروند 
دستک پل چشمه سرده در محور خرم آباد _ الشتر 
 ۹۸ سال  سیل  در  مصالح،  پایین  استحکام  دلیل  به 
مصالح  با  سازه  این  می شود  تلاش  شد که  تخریب 
شود. جلوگیری  آن  تخریب  از  و  احیا   مستحکم 
سال  گفت:  نیز  جاده ها  آسفالت  خصوص  در  شرفی 
اصلی،  محورهای  بهسازی  در  جهشی  حرکت  گذشته 
فرعی و روستایی انجام و ۳۰۰ کیلومتر روکش آسفالت 
محورهای  همه  رویه  روند،  این  ادامه  با  شد که  اجرا 
می شود. ترمیم  و  روز  به  آینده  سال   6 تا   استان 
راه های  آسفالت  روکش  میانگین  این که  بیان  با  او 
لرستان در سال های گذشته کمتر از ۲۰۰ کیلومتر بوده 
است اضافه کرد: ۵۰۰ کیلومتر ایمن سازی محورهای 
است. شده  انجام  تاکنون  گذشته  سال  از   استان 

شرفی همچنین با اشاره به آمادگی تیم های راهداری 
روزرسانی  به  گفت:  رو  پیشِ  زمستان  در  لرستان 
ماشین آلات، دپو شن و نمک به میزان کافی و گروه 
 ۳۵ در  باش  آماده  جهت  راهدار  نیروی   ۳۰۰ بندی 
راهدارخانه، ۱4 گردنه مهم و محورهای سیل زده به ویژه 

انجام شد. پلدختر   _ آباد  خرم 

50 میلیارد تومان برای بازسازی پل های 
 لرستان نیاز است

دبیر دوم شورای اسلامی شهر 
کرج گفت: این که ۹۰ درصد 
تخلفات ساخت وساز غیرمجاز در 
کرج به وقوع پیوسته است بدان 
معنا نیست که مردم کرج متخلف 
هستند بلکه علت آن ناکارآمدی 
طرح تفصیلی است

حسینی نژاد  سهم استان کرمان 
در تولید فولاد برای افق ۱4۰4 
را ده میلیون تُن از ۵۵ میلیون 
تُن برنامه ریزی شده عنوان 
کرد و گفت: در حال حاضر ۲۸ 
کارخانه یا ابَر کارخانه با ارزش 
سرمایه گذاری بالغ بر ۱۸۰ هزار 
میلیارد تومان در استان ایجاد 
شده است 

ترافیک  و  رئیس کمیسیون عمران  و  دبیر دوم 
طرح  کرج گفت:  شهر  اسلامی  شورای  شهری 
تفصیلی در برخی مناطق کرج ناکارآمد است و 
نیازمند بازنگری است. مهدی حاجی قاسمی روز 
شهر  شورای  اعضا  از  تعدادی  همراه  به  گذشته 
بازدید  و  منطقه ۵  شهرداری کرج  در  با حضور 
از سطح منطقه، مهدی حاج قاسمی اظهار کرد: 
خوشبختانه همدلی و همراهی در تیم مدیریتی 
با  این منطقه  منطقه پنج شهرداری وجود دارد، 
توجه به وسعت و حجم بالای جمعیت قابلیت 
به  توجه  با  او گفت:  دارد.  را  مستقل  شهر  یک 
افزایش نرخ رشد جمعیت کرج به خصوص در این 
منطقه می توان مشکلات به وجود آمده در طرح 
تفصیلی گذشته را مشاهده کرد و به نظر می رسد 
باید  و  است  ناکارآمد  گذشته  تفصیلی  طرح 
مطالبات شهروندان در طرح تفصیلی بررسی شود. 
رئیس کمیسیون عمران و ترافیک شهری شورای 
منطقه ۵  بودن  نقشه ای  دو  کرج  شهر  اسلامی 

شهرداری کرج را از مشکلات این منطقه عنوان کرد 
و افزود: دو نقشه ای بودن یکی از دستاوردهای 
دوره پنجم شورای شهر در راستای طرح تفصیلی 
است و باعث پیچیدگی زیادی در رسیدگی به امور 
دبیر دوم شورای  شهر و شهروندان شده است. 
اسلامی شهر کرج بابیان این که معضلات به وجود 
آمده ناشی از طرح تفصیلی است و دلیل آن این 
است که طرح تفصیلی برای ۱۰ سال گذشته بوده 
است، گفت: این که ۹۰ درصد تخلفات ساخت وساز 
غیرمجاز در کرج به وقوع پیوسته است بدان معنا 
نیست که مردم کرج متخلف هستند بلکه علت آن 
ناکارآمدی طرح تفصیلی است. حاجی قاسمی 
تأکید کرد: زمانی که طرح تفصیلی در سال ۹۸ 
اجرایی شد تخلفات ساختمانی ۸۰ درصد کاهش 
یافت ولی از سال ۹۹ به دلیل ناکارآمدی این طرح 
تخلفات بیشتر نمایان شد و البته بیشتر تخلفات 
در خصوص ساخت وساز غیرمجاز نیست و مربوط 

به عرض نمای دیوار مجاور است.

استان  تجارت  و  معدن  صنعت  سازمان  رئیس 
کرمان با اشاره به برنامه ها و اقدامات این سازمان 
در خصوص توسعه واحدهای تولیدی به نقش 
قوه قضائیه در رفع موانع تولید اشاره کرد و گفت: 
تشکیل کارگروه حمایت قضایی در کنار کارگروه 
تسهیل رفع موانع یک اتفاق خوب در این راستا 
بود. مهدی حسینی نژاد در گفت وگو با خبرنگاران، 
به سیاست های سازمان صنعت معدن  با اشاره 
و تجارت استان کرمان گفت: سازمان بر اساس 
معظم  مقام  فرمایش های  و  بالادستی  اسناد 
رهبری که سال هاست مباحث اقتصادی را مطرح 
می کنند و همین طور برنامه ششم توسعه، و مثلث 
توسعه اقتصادی استان تلاش کرده است تا از 
رشد  راستای  در  استان  در  موجود  ظرفیت های 
و توسعه استفاده کند و به همین دلیل در گام 
شناسایی  را  ظرفیت ها  و  پتانسیل  این  نخست 
کرد و سپس پس تلاش کرد تا با تکمیل زنجیره 

بهره وری و ایجاد صنایع گام های موثری را در این 
برداریم. رئیس سازمان صنعت، معدن و  زمینه 
تجارت استان کرمان با بیان این که این استان از 
ظرفیت های خدادادی و ذخایر بزرگ، غنی و متنوع 
معدنی برخوردار است،  او تصریح کرد: طبق آمار 
منتشر شده از سوی مرکز آمار ما با ایجاد صنایعی 
تکمیل  در  توانستیم  ایجاد کردیم  استان  در  که 
زنجیره ارزش افزوده اقدامات خوبی را انجام دهیم 
و به زودی به عنوان یک استان صنعتی و قطب 
فولادی کشور شناخته می شویم. او  سهم استان 
کرمان در تولید فولاد برای افق ۱4۰4 را ده میلیون 
تُن از ۵۵ میلیون تُن برنامه ریزی شده عنوان کرد 
و گفت: در حال حاضر ۲۸ کارخانه یا ابَر کارخانه با 
ارزش سرمایه گذاری بالغ بر ۱۸۰ هزار میلیارد تومان 
در استان ایجاد شده است و امسال نیز واحد هایی 
با سرمایه گذاری 4۰ هزار میلیارد تومانی به این 

زنجیره اضافه می شوند.

طرح تفصیلی در برخی مناطق کرج ناکارآمد است

رفع موانع و تسهیل روند تولید با ورود  کارگروه حمایت قضایی

مدارس  در  خوداتکایی  طرح  گفت:  مازندران  آموزش وپرورش  مدیرکل 
حرف  و  مشاغل  زمینه  در  دانش آموزان  آموزش  معنی  به  شبانه روزی 
دبیرستان های  تجهیزات  و  امکانات  به  توجه  با  جامعه  و  آنان  مورد نیاز 
صنایع  و  حرف  دانش آموزان،  علایق  منطقه،  کار  بازار  نیاز  و  شبانه روزی 

است. محلی  و  بومی 
علیرضا سعدی پور در نشست ویدئو کنفرانسی با مدیران مدارس شبانه روزی 
است  شبانه روزی  مدارس  آموزشی  عدالت  مصادیق  از  یکی  تصریح کرد: 
دانش آموزان  به  خسارت  موجب  می تواند  نباشد  مهیا  آن  شرایط  اگر  که 
شود،وجود فرصت های برابر آموزشی یک اصل است و باید این فرصت های 

برابر در شیوه های دستیابی به روش های آموزشی مدنظر قرار گیرد.
در  عنوان  مهم ترین  آموزشی  عدالت  این که  بیان  با  سعیدی پور  علیرضا 
عمودی  و  افقی  دو صورت  به  تربیت محسوب می شود که  و  تعلیم  حوزه 
و  کلاس  تعداد  همان  یعنی  آموزش  در  افقی  عدالت  افزود:  او  است، 
به  باید  هم  روستاها  و  دارند  شهرها  آموزشی که  امکانات  سایر  و  معلم 
یعنی  عمودی  عدالت  همه  از  مهم تر  باشند؛اما  داشته  جمعیت شان  نسبت 

است. عزیزمان  دانش آموزان  برای  و  آموزشی  تفاوت های 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان فارس اعلام کرد که با همکاری 
مردم، از ابتدای امسال تاکنون بالغ بر هزار میلیارد تخلف اقتصادی و صنفی 
ارجاع  ذی ربط  مراجع  به  قانونی  برخورد  برای  متخلفان  پرونده  و  شناسایی 

شده است.
روز گذشته  به خبرنگاران گفت: طی 4۵  آذر   ۱۹ ایزدی چهارشنبه  حمیدرضا 
تعداد 4۲4 بازرسی از انبارها، عمده فروشی  و شرکت های پخش موادغذایی و 
بهداشتی بازرسی و ۳6 واحد متخلف شناسایی شد که پرونده تخلف آن ها به 

تعزیرات حکومتی ارجاع شده است.
ایزدی گفت: از کل پرونده های ارجاع شده در این مدت، ۲۱ پرونده به میزان 
۲6۸ میلیارد و ۲۱۵ میلیون و ۵۱۸ هزار ریال، مربوط به تخلف احتکار بوده 
است. او گفت: کالاهای احتکاری کشف شده، شامل روغن خوراکی، قند، برنج، 

کود شیمیایی، خودرو، روغن موتور، لاستیک و پیاز بوده است.
بوده  اجباری  فروش  به  مربوط  نیز  تخلف  پرونده   ۸ این که  بیان  با  ایزدی 
است، ارزش این پرونده ها را ۲۲ میلیارد و ۳۰۱ میلیون ریال اعلام و اضافه 
کرد: عمده کالاهای مورد تخلف شامل ماکارونی، شکر، شوینده، کیک و رب 

است. بوده  گوجه فرنگی 

پروتکل ها  رعایت  گفت:  کردستان  استاندار  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
استان  در  پسماند  و  زباله  بهداشتی  دفع  اولویت  محیطی  زیست  موازین  و 

دارد. قرار  کردستان 
شهرام ملکی در جلسه کارگروه پسماند استان در محل دفتر معاونت هماهنگی 
امور عمرانی استانداری با بیان این مطلب اظهار کرد: توجه به مباحث زیست 
محیطی و رعایت پروتکل ها و موازین بهداشتی دفع زباله در اولویت قرار دارد 

و بایستی تدابیر لازم اندیشیده شود.
او افزود: در این راستا باید راهکارها و گزینه های جایگزین در تعیین مکان های 
دفع بهداشتی زباله از سوی شهرداری ها و دیگر دستگاه های اجرایی متولی 

پیش بینی شده و تهیه طرح جامع پسماند در دستور کار قرار گیرد.
لزوم  به  اشاره  با  ادامه  در  کردستان  استاندار  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
زباله شهری و روستایی  بهداشتی  روند ساماندهی وضعیت دفع  تسریع در 
و  مسائل  ضروریست  داشت:  ابراز  خود  سخنان  از  دیگر  بخشی  در  استان 
اولویت  در  مریوان  و  قروه  شهرهای  پسماند  مدیریت  به  مربوط  مشکلات 
برنامه ریزی متولیان قرار گرفته و وضعیت فعلی سایت های دفع بهداشتی در 

گیرد. قرار  بررسی  مورد  این شهرها 

اجرای طرح خوداتکایی 
در مدارس شبانه روزی

برخورد با 1000 میلیارد
 تخلف اقتصادی

رعایت مباحث محیط زیست اولویت 
دفع بهداشتی زباله است

| مازندران | | فارس | | کردستان |
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سرنوشت  درباره  دیروز  تهران  شهردار 
تعدادی از املاک شاخصی که متعلق به 
بودند  اختیار غیر  اما در  بودند  شهرداری 

اختیار  در  ملک  که  کرد  اعلام  او  گفت. 
به  که  عراقی  شهید  خیابان  در  قالیباف، 
و  است  مستغلات  و  املاک  سازمان  نام 
آباد،  و  اختیار طلایی  در  املاک  همچنین 
و  مستقیما  چهارم،  شورای  نمایندگان 
آن ها پس گرفته شده  از  بدون سروصدا 
مساحت  به  »ملکی  حناچی گفته  است. 
محدوده  در  را  مربع  متر  هزار   6 حدود 
امام علی )ع( پس  بزرگراه همت تقاطع 
از خانم مشیر »همسر  گرفتیم. همچنین 
آقای قالیباف« و آقای طلایی نیز املاک 
را پس گرفتیم. ممکن است مواردی هم 
باقی مانده باشد که شرایط آن ها متفاوت 

است.«

انحراف از بند 6 ماده 55
که  تهران  شهرداری  املاک  ماجرای 
شهری  مدیریت  قبل  دوره  به  نامشان 
نخست  گروه اند،  دو  است،  گره خورده 
دوم  و  نجومی  املاک  به  موسوم  املاک 
املاکی که حق بهره برداری از آن ها به غیر 

شده. واگذار 
 بند 6 ماده ۵۵ قانون شهرداری می گوید، 
از  بهره برداری  حق  می تواند  نهاد  این 
غیر  به  مشخصی  زمان  طی  را  املاک 
انجمن  رای  که  شرطی  به  کند  واگذار 
شهر  شورای  همان  امروزه  که  شهر، 
املاکی  باشد.  داشته  را  است،  خودمان 
به اصطلاح  نباشند  دارا  را  این شروط  که 

انحرافند. دارای 
شورای  که  مصوباتی  نخستین  از  یکی   
آن  آمدن  روی کار  محض  به  پنجم  شهر 
املاکی  شناسایی  بحث  کرد،  پیگیری  را 
بودند که بایستی مانند وقف بعد از اتمام 
می شدند  واگذار  شهرداری  به  واگذاری 
افشین  که  انحرافی  املاک  نشدند.  اما 
نظارت شورای  معاون  و  حبیب زاده، عضو 
برای  مصوبه ای  طراح  خود  که  شهر، 
با  امسال  ماه  مهر  بود،  آن ها  شناسایی 
اعلام  تلویزیونی  برنامه  یک  در  حضور 
کرد که بعد از تصویب طرح به شهرداری 
نسبت  تا  شد  داده  فرصت  ماه   6 حدود 
به ارائه لیست املاک واگذار شده، اقدام 

. کند
این  ارائه  در  سال   ۳ اما  شهرداری   
سرانجام  این که  تا  کرد.  تعلل  لیست 
اوایل مهرماه امسال لیست طی لایحه ای 
رای  به  آن  فوریت  یک  و  آمد  صحن  به 
زعم  به  تعلل  این  علت  شد.  گذاشته 
تعداد  بودند که  شهرداری   ۳ حبیب زاده، 
شناسایی  را  املاک  این  از  متفاوتی 

. ند می کرد
 ۱۹۰4 حدود  امسال  مهرماه  اواسط 
بودند،  غیر  اختیار  در  شهرداری که  ملک 
حدود  میان  این  از  که  شدند  شناسایی 
و  بودند   6 بند  از  انحراف  دارای   ۳۱۸
حال  در  همچنان  نیز  ملک   44۳ حدود 

بودند. بررسی 

مستضعفان  بنیاد  از 
بودیم موفق تر 

از  بهره برداری  حق  که  املاکی  فهرست 
همچنان  است  شده  واگذار  غیر  به  آن ها 
تغییرند. محمود میرلوحی، عضو  در حال 
تهران  شهر  شورای  اقتصادی  کمیسیون 
برخلاف  می گوید،  »پیام ما«  روزنامه  به 
پیش  ماه  یک  تا  آن ها  تعداد  این که 
امروز  می شد،  عنوان  پلاک   ۱۹۰4 حدود 
این  »از  است:  شده  ملک   ۲۲6۲ حدود 
۵۰۰ ملک پس گرفته شدند  تعداد حدود 
گیری اند.  بازپس  حال  در  ملک   4۰۰ و 
پای  گاهی  که  املاک  گرفتن  پس  برای 
شده  کشیده  میان  به  هم  قضاییه  قوه 
نظرات  لیست  این  انتشار  سر  بر  است.« 
اعضای  از  برخی  دارد،  وجود  مختلفی 
با  گفت وگویی  در  علی اعطا  مانند  شورا 
که  بودند  کرده  اعلام  شهروند  روزنامه 
این املاک می تواند خلاف  انتشار لیست 
افشین  حالی که  در  باشد  عمومی  منفعت 
حق  این  بود  گفته  ایسنا  به  حبیب زاده 
چه  به  اموالشان  بدانند  که  است  مردم 
کسانی و بر چه اساسی واگذار شده و من 
اعتقاد دارم که انتشار لیست، یک وظیفه 
فهرست  نیست.  بحث  قابل  اصلا  و  است 
صورت  به  هرگز  هیچ گاه  چند  هر  املاک 
رسمی منتشر نشد، در بعضی سایت های 
رییس  می شد.  دست به دست  اما  خبری 
دو  هاشمی  محسن  تهران،  شهر  شورای 
اعلام کرد  خبری  نشست  در  گذشته  روز 
که لیست هنوز کامل و جامع نیست و به 
است:  نشده  منتشر  تاکنون  دلیل  همین 
و  دارد  وجود  لیست  این  در  »اشتباهاتی 
می تواند  رسمی  انتشار  و  نیست  جامع 
تصمیم  و  کند  ایجاد  قضائی  مشکل 
شفاف  سامانه  روی  شده  کامل  گرفتیم 

شود.« بارگذاری 
نظر  اما  راستا  این  در  میرلوحی   
این  که  می گوید  او  دارد،  دیگری 
را  خودش  خاص  پیچیدگی های  لیست 
اخیر  سال  چند  همین  در  زیرا که  دارد، 
دوره  »در  است:  کرده  تغییر  تعدادش 
 674 حدود  که  شد  گفته  نجفی  آقای 
در  است،  غیر  اختیار  در  شهرداری  ملک 
دوره آقای افشانی حدود ۱۳۰۰ تا تخمین 
زده شد و تا یک ماه پیش حدود ۱۹۰4 
شده  آن کار  روی  الان که  بود که  ملک 

».۲۲6۲ حدود  گفتند 
 او می گوید که این تعداد آخر کار نیست 
می شود.«  اضافه  احتمالا  آن  تعداد  به  و 
و  دارد  گلایه  روند  از  البته  میرلوحی 
منتشر می شد  زودتر  باید  تعداد  می گوید 
است  معتقد  میرلوحی  اما  وجود  این  با 
از  املاک  باز پس گیری  در  که شهرداری 
»آن ها  بود:  موفق تر  مستضعفان  بنیاد 
ملک  هر  کردند  اعلام  که  زمان  همان 
سرکوب  با  است  ارگان  کدام  اختیار  در 
عذرخواهی  به  مجبور  و  شدند  مواجه 

» شدند.

املاک کددار می شوند
مختلفی  بهره برداری های  املاک  این  از 
نهادها  اختیار  در  تعدادی  است،  شده 
بوده، از تعدادی بهره برداری مذهبی شده 
شهرداری  اختیار  در  نیز  دیگری  گروه  و 
و  خیریه ها  محلات،  سرای  ستادها،  و 
این که  است.  بوده  ورزشی  زمین های 
همه این املاک دست نهادها می مانند یا 
مساله ای  می شوند  پس گرفته  باز  تماما 
است که میرلوحی می گوید درحال بررسی 
از  »بسیاری  هستند:  شهر  شورای  در  آن 
شود  مند  ضابطه  باید  واگذاری ها  این 
و  خیریه ها  دارد،  چکش کاری  جای  و 
او  شوند«  متناسب سازی  باید  انجمن ها 
می گوید: در بودجه امسال ردیف هایی در 
پس گیری  باز  ضمن  تا  شده  گرفته  نظر 
این املاک از صاحبان موقتی آن ها اجاره 

شود. دریافت  هم  معوقه 
که  شده  کشف  سال ها  این  در  این که 
دیگران  اختیار  در  شهرداری  ملک   ۲۲6۲
است، تنها یک پیام برای مدیران شهری 
داشته و آن هم این بوده که شهرداری از 
املاکش بی خبر بوده. میرلوحی می گوید، 
که  دارد  ملک  هزار   7۰ حدود  شهرداری 
تاکنون  و  نکرده  پیگیری  را  آن  اسناد 
به  متعلق  ملک  هزار   ۵ حدود  اطلاعات 
است.  شده  بایگانی  سیستمی  نهاد  این 
معضل  این  حل  برای  شهری  مدیریت 
تا  است  رفته  املاک  کردن  کد دار  سراغ 
کند:  شناسایی  را  دارایی هایش  بتواند، 
املاک  چندباره  خرید  از  اتفاق  »این 
می شود  باعث  و  می کند  جلوگیری  هم 
سوی  از  چندباره  صورت  به  املاک  که 

نشوند.« خریداری  شهرداری 

نجومی املاک  سرانجام 
حناچی اما از املاک دیگری تحت عنوان 
املاک نجومی هم یاد کرده است. املاکی 
به   ۹۵ سال  شهریورماه  در  پایشان  که 
بهانه های  با  املاکی  شد.  باز  رسانه ها 
شهرداری  تقسیط  و  تخفیف  با  مختلفی 
به  بودند.  شده  واگذار  مختلفی  افراد  به 
پرونده  موضوع  روزنامه ایران،  گزارش 
سازمان  نامه  می گشت،  باز  نامه  یک  به 
گزارشی  همراه  به  کشور  کل  بازرسی 
تهران  شهردار  دفتر  مدیرکل  به  مبسوط 
درباره بروز تخلف چند هزار میلیاردی در 
عمومی  اموال  املاک  غیرقانونی  فروش 
به غیرقانونی  نامه  این  تهران. در  در شهر 
از  زیادی  تعداد  به  املاک  فروش  بودن 
شهر،  شورای  اعضای  شهری،  مدیران 
افراد  تعدادی  حتی  و  مجلس  نمایندگان 
با  شهرداری  و  شورا  از  بیرون  حقیقی 
تخفیف  اعمال  غیرکارشناسی،  قیمت های 
شهردار  مستقیم  دستور  با  تقسیط  و 

بود. شده  اشاره  هم  تهران 
به  تهران  نامه، شهرداری  این  استناد  به   
شورای  اعضای  خود،  مدیران  از  برخی 

مقام  یک  مجلس،  نماینده  یک  شهر، 
مامور  و  مقام  چند  و  نیروی انتظامی 
مناطق شمالی  در  را  زمین هایی  حراست، 
کرده  واگذار  تخفیف  درصد   ۵۰ با  تهران 
کشور  کل  بازرسی  سازمان  نامه  در  بود. 
قیمت های  با  زمین ها  این  که  بود  آمده 
»با  و  واقعی(«  )غیر  نازل  »بسیار 
 ۱۰۰ از  حداقل  توجه  قابل  تخفیف  اعمال 
تومان«  میلیارد  یک  از  بیش  تا  میلیون 
 6۰۰ های  »قسط  صورت  به  همچنین  و 
و  است  شده  واگذار  افراد  به  ماهه« 
 ۲۰۰ این  که  بود  شده  اعلام  همچنین 
زمین شهرداری  و  ویلایی  خانه  آپارتمان، 
میلیارد   ۲۰۰ و  تهران، در مجموع دو هزار 
تومان کمتر از قیمت اصلی فروخته شده 

است.
 بسیاری از اعضای شورای شهر تهران اما 
از روند باز پس گیری و اقدامات حقوقی 
رضایت  ابراز  هم  نجومی  املاک  درباره 
سازمان  رئیس  محمد زاده،  نادر  نداشتند. 
اما  تهران  شهرداری  مستغلات  و  املاک 
املاک  لایحه  تقدیم  ضمن  پیش  چندی 
انحراف از بند 6 ماده ۵۵ درباره سرنوشت 
گفته  آنلاین  اقتصاد  به  نجومی  املاک 
املاک  تخفیف های  چون  و  »چند  بود: 
شده  شفاف سازی  ۹۸درصد  تا  نجومی 
یک  املاک  سازمان  عنوان  به  ما  است. 
عامل  عنوان  به  شهرداری  داریم،  وظیفه 
نهاد  عنوان  به  شهر  شورای  و  اجرایی 

دارد. دیگری  وظیفه  نظارتی 
این که  از  اعم  نجومی  املاک  اطلاعات   
تخفیفات براساس شاخص بانک مرکزی 
چقدر بوده و همچنین افراد دریافت کننده 

آن، احصا شده و براساس آن در سیستم 
نجومی  املاک  سازمان،  حسابداری 
مصوبات  اساس  بر  و   ندارد  بدهی 
من  نتیجه  است.در  تسویه  خود  زمان 
اما  ندارم  حقوقی  اقدام  برای  وظیفه ای 
شده  رانت خواری هایی  و  ویژه خواری ها 
برعهده  آن ها  مقابل  در  اقدام مقتضی  که 
به  می تواند مصوبه ای  و شورا  نیست  من 
انجام  لازم  اقدام  تا  ابلاغ کند  شهرداری 

شود.« 
باز  که  بود  گفته  دیروز  نیز  حناچی 
پس گیری تعدادی از این املاک نجومی 
شهرداری  عهده  از  شده،  خورده  سند 
خارج بوده. علی دشتی حقوقدان عمومی 
»پیام ما«  روزنامه  به  راستا  این  در  اما 
می کند  تصدیق  را  حناچی  صحبت 
قاعدتا  نجومی  »املاک  می گوید:  و 
براساس قرارداد و معامله ای واگذار شده 
و اگر مراحل آن درست انجام شده باشد، 
به  منجر  باشد   شده  قطعی  معامله  این 
صدور رسمی سند مالکیت هم شده برای 
به  خریداری کرده  را  ملک  آن  فردی که 
این  واگذاری  و  خرید  قالب  در  هرحال 
صادر  سند  وقتی  و  شده  انجام  معامله 
نمی تواند  شهرداری  قاعدتا  باشد،  شده 
مالکیت  و  تصرف  در  ملک  کند،  کاری 
نهادی،  هر  یا  شهرداری  اگر  است  افراد 
دلایل  این  باشد که  داشته  متقنی  دلایل 
باشد،  معامله  اصل  رفتن  بین  از  باعث 
نتواند  اگر  اما  است  باز پس گیری  قابل 
شدنی  ببرد،  سوال  زیر  را  معامله  صحت 
به  بستگی  چیز  همه  بنابراین  نیست. 

دارد.« معامله  شرایط 

از حناچی  قالیباف:  تیم  واکنش 
می کنیم شکایت 

به  اما  پایتخت  اسبق  شهردار  تیم 
صحبت های دیروز حناچی واکنش نشان 
شکایت  او  از  که  کردند  اعلام  و  دادند 
می کنند. ناصر امانی مشاور شهردار اسبق 
کرده  اعلام  فارس  با  گفت و گو  در  تهران 
در  که  حناچی،  ادعای  مورد  ملک  که 
اختیار خانم مشیر بوده، جهت انجام امور 
عام المنفعه در اختیار مجموعه ای بوده که 
امنای  هیات  اعضای  از  یکی  هم  مشیر 

است. بوده  آن 
با  آنچه  »درباره   : گفته  همچنین  او   
عنوان املاک در اختیار آقای قالیباف در 
باید گفت  است  آمده  تهران  بیان شهردار 
مقررات  و  قوانین  مطابق  املاک  این 
است  تهران  شهرداری  اختیار  در  املاک 
تعیین  شهردار،  هر  دوره  در  طبیعتا  که 
و  است  تهران  شهردار  با  آن ها  تکلیف 
آقای  گفت  باید  منطق  این  با  طبیعتا 
قالیباف  آقای  از  را  تهران  همه  حناچی 

است.« گرفته  پس 
به  قالیباف  وکیل  که  کرده  اعلام  امانی 
شکایت  حناچی  از  تهمت ها  این  دلیل 
رییس  نایب  طلایی،  مرتضی  می کند. 
گفت وگوی  در  نیز  سابق  شهر  شورای 
تا  خواسته  حناچی  از  فارس  با  دیگری 
سند ملکی که از او پس گرفته را منتشر 

. کند
حناچی  با  ایلنا  مصاحبه  انتشار  از  بعد 
با  تهران  شهردار  با  تسنیم  گفت وگوی 
مجلس  در  قالیباف  حضور  که  تیتر  این 
منتشر شد.  است  برای شهرداری فرصت 
مسائل  از  کدام  هیچ  به  که  گفت وگویی 
پرداخته  آن  در  قبلی  رسانه ی  حاشیه ای 

بود. نشده 
شهرداران  میان  چالش  می رسد  نظر  به   
و فعلا مشخص  آغاز شده  فعلی  و  اسبق 
شاید  است.  میدان  پیروز  یک  کدام 
سه گانه  تفحص  و  تحقیق  را گزارش  گره 
به  هم  آن  در  مشخص کند، گزارشی که 
مبحث  به  هم  و  بدهی ها  به  هم  املاک، 
گفته  به  که  شده  پرداخته  هولوگرام 

می شود. بررسی  زودی  به  میرلوحی 

شهردار تهران می گوید تعدادی از املاک شهرداری از افراد وابسته به مدیریت اسبق شهری پس گرفته شده است 

بازپس گیری املاک »از تیم آقای قالیباف«
میرلوحی، عضو شورای شهر تهران در گفت و گو با »پیام ما«: بیش از 2200 ملک شهرداری 

در اختیار غیر هستند که حدود 500 مورد آن پس گرفته شد

یک حقوقدان: املاک نجومی 
قاعدتا براساس قرارداد و 

معامله ای واگذار شده و اگر 
مراحل آن درست انجام شده 

باشد، این معامله قطعی 
شده باشد  منجر به صدور 

رسمی سند مالکیت هم شده 
برای فردی که آن ملک را 

خریداری کرده به هرحال در 
قالب خرید و واگذاری این 
معامله انجام شده و وقتی 

سند صادر شده باشد، قاعدتا 
شهرداری نمی تواند کاری کند، 

ملک در تصرف و مالکیت 
افراد است اگر شهرداری یا هر 

نهادی، دلایل متقنی داشته 
باشد که این دلایل باعث از 

بین رفتن اصل معامله باشد، 
قابل باز پس گیری است اما 
اگر نتواند صحت معامله را 

زیر سوال ببرد، شدنی نیست. 
بنابراین همه چیز بستگی به 

شرایط معامله دارد

نام کسی که 12 سال سکاندار شهرداری تهران بود، دیروز، به تیتر یک برخی رسانه های شهری تبدیل شد. رسانه هایی که این روزها نام 
محمد باقر قالیباف را بیشتر به سبب ریاست او بر قوه مقننه منتشر می کنند، حالا به سال هایی بازگشتند که او تازه از شهرداری تهران 
رفته بود و مدیریت پنجم شهری به محض روی کار آمدن از بدهی های میلیاردی و املاکی گفته بود که در دوره او »به غیر« واگذار شده 
بودند. علت این بازگشت به عقب، گفت وگوی پیروز حناچی، شهردار فعلی تهران با ایلنا و صحبت های او درباره پس گرفتن املاک از تیم 
قبلی مدیریت شهری بود. حناچی که بعد از روی کار آمدن عموما درباره این واگذاری ها و بدهی ها سکوت کرده بود، دیروز خبر داد که 
چند ملک از »تیم آقای قالیباف« بازپس گرفته شده است. املاکی که اعضای شورای شهر تهران درباره تعداد و نحوه پس گرفتن آن ها 

روایت های مختلفی دارند.

در دوره آقای نجفی گفته شد 
که حدود 674 ملک شهرداری 

در اختیار غیر است، در دوره 
آقای افشانی حدود ۱۳۰۰ تا 

تخمین زده شد و تا یک ماه 
پیش حدود ۱۹۰4 ملک بود که 
الان که روی آن کار شده گفتند 

حدود ۲۲6۲ ملک است

| عضو شورای شهر 
تهران |

  | محمود میرلوحی |

| روزنامه نگار |

| سوگل دانائی |

|  
رنا

 ای
 |

پرداخت نشدن اعتبار 
اجرای طرح جمع آوری 
آب های سطحی در گتوند

شهردار گتوند گفت: شهرداری گتوند از محل 
بودجه جاری شهرداری عملیات دفع آب های 

سطحی را اجرا می کند.
با  اظهار کرد:  ایرنا، صدیقه میری  به گزارش 
توجه به اعلام ستاد مدیریت بحران و سازمان 
هواشناسی مبنی بر افزایش بارندگی ها در سال 
جاری، شهرداری گتوند اقدام به انجام مطالعات 
کرده  شهر  سطحی  آب های  دفع  طراحی  و 
است. او با بیان این که نقاط بحرانی تر برای 
جلوگیری از بروز سیلاب در اولویت قرار گرفت، 
گفت: طرح جمع آوری و دفع آب های سطحی 
شهر گتوند در حال اجرا است و امیدواریم با 
تکمیل آن مشکل دفع آب های سطحی رفع 
شود. شهردار گتوند گفت: مسیل طبیعی گاوراه 
با طول تقریبی یک کیلومتر از نقاط بحرانی در 
محدوده شهر گتوند با برآورد هزینه ۱۵ میلیارد 
ریال در حال ساماندهی است که بخشی از 
عملیات به پایان رسیده و بخش دیگر در حال 
انجام است. میری همچنین از ساماندهی و 
سرپوش گذاری کانال ابتدای جاده چغامله در 
روزهای آینده خبر داد و افزود: این طرح با 
هزینه بیش از پنج میلیارد ریال از محل بودجه 

جاری شهرداری انجام می شود.
او ساماندهی کانال واقع در بلوار شهید طیبی 
را از اقدامات آینده شهرداری گتوند برشمرد و 
افزود: مشکل دفع آب های سطحی شهر گتوند 
با این اقدامات تا حدود زیادی رفع می شود.

شهردار گتوند افزود: شهرداری این شهر اخیراً 
در یک عملیات گسترده طرح دفع آب های 
سطحی مناطق کوی کارون شهر و کوی بهاران را 
انجام داده و مشکل این مناطق پس از سال ها 

رفع شده است.

اجرای مصوبه نام گذاری 
خیابان شجریان در 

تهران تا پایان آذر
شهردار تهران گفت: مصوبه نام گذاری خیابان 

استاد شجریان ابلاغ شده است.
پاسخ  در  تهران  شهرداری  حناچی،  پیروز 
مصوبه  اجرای  عدم  چرایی  درباره  سوالی  به 
گفت:  ایلنا  به  شجریان  خیابان  نام گذاری 
آذرماه  آخر  تا  انشالله  و  شده  ابلاغ  مصوبه 
مرکز ارتباطات و امور بین الملل تابلوهای آن 
را نصب می کند.گفتنی است که هفته گذشته 
رییس کمیسیون  شناس،  حق  محمد جواد 
فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران به عدم 
از سوی  تهران  اجرای مصوبات شورای شهر 
بود که  داده  نشان  واکنش  تهران  شهرداری 
یکی از همین مصوبات، نام گذاری خیابانی به 

بود.   شجریان  محمدرضا  نام 

عزم برخورد جدی و 
اجرای قانون معاینه فنی 

موتورسیکلت ها وجود ندارد 
مدیرعامل ستاد مرکزی معاینه فنی خودروهای 
تهران گفت: ۱۰ خط ویژه معاینه فنی موتورسیکلت 

در تهران خاک می خورد.
مرکزی  ستاد  مدیرعامل  مقدم،  حسین 
خصوص  در  تهران  خودروهای  معاینه فنی 
اجرای  منظور  به  معاینه فنی  مراکز  ظرفیت 
جدی این قانون برای موتورسیکلت ها به مهر 
تهران ۱۰ خط مکانیزه ویژه موتوری  گفت: در 
باشد.  کننده  کمک  می تواند  که  دارد  وجود 
بلااستفاده  اخیر  سال های  طی  تقریباً  اما 
مانده است.او ادامه داد: اگر عزم برخورد جدی 
موتورسیکلت ها  معاینه فنی  قانون  اجرای  و 
شهرهایی که  از  بسیاری  باشد،  داشته  وجود 
دست به گریبان آلودگی هوا هستند، پای کار 
خواهند آمد تا مشکلی برای انجام آزمون های 
آلایندگی و فنی به وجود نیاید. مقدم با اشاره 
به تعداد چند میلیونی موتورسیکلت فعال در 
کشور، گفت: میزان مراجع ها به مراکز از سوی 
موتورسیکلت سواران کمتر از ده درصد است.او 
با تاکید بر این که به دلیل ضعف های اجرایی 
هیچگاه موتورسیکلت ها در رعایت قانون ملزم 
نبوده اند، اظهار داشت: زمانی هم که مراجع هاچند 
هزارتایی برای دریافت معاینه فنی وجود داشت 
به دلیل الزامی بودن دریافت برگه معاینه فنی 
پیک  خدمات  شرکت های  مدیران  سوی  از 
موتوری بود، و راکبین موتورسیکلت ها که عمدتاً 
به فعالیت های خدماتی مشغول اند، ملزم به ارائه 
گواهی معاینه فنی برای تردد بودند. مدیرعامل 
ستاد مرکزی معاینه فنی خودروهای تهران ارائه 
پیشنهاداتی همچون شناسایی موتورسیکلت ها 
از روی پلاک را از لحاظ فنی و اجرایی دشوار 
ندانست و گفت: سطح تکنولوژی و سیستم ها 
به گونه ای است که بتوان این شناسایی را انجام 

داد اما تخلف در این زمینه بسیار است.
او افزود: مخدوش کردن و پوشاندن پلاک و 
توسط موتورسیکلت سواران بسیار رایج است و 
عزم جدی می خواهد که با متخلفان در این حوزه 

برخورد شود.
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فاطمه خواجویی، ندا صفاری
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نظرات نویسندگان دیدگاه شخصی آنان 

بوده و لزوما دیدگاه روزنامه نیست. 

خفاش ها حیوانات بسیار مفیدی هستند. آنها با خوردن 
کنترل  در  مهمی  نقش  مضر،  حشرات  از  زیادی  تعداد 
بیولوژیک آفات و بیماری ها ایفا می کنند و در اکوسیستم 
طبیعی دارای جایگاه ویژه ای هستند. برخی از آنها نیز در 
گرده افشانی درختان نقش مؤثری ایفا می کنند. تعدادی از 
پرندگان شکاری و همچنین مارها از گوشت خفاش ها تغذیه 
می کنند. در غار شیرآباد واقع در استان گلستان، سمندر 
عارزی که گونه ای کمیاب است از گوشت خفاش هایی 
که کف غار می افتند، تغذیه می کنند. چنانچه خفاش ها 
امنیت داشته باشند طی نسل های متمادی در یک مکان 

زندگی می کنند. مدفوع خفاش ها نیز که در کف غارها 
انباشته می شود کود بسیار با ارزشی است. از طرف دیگر 
نباید خفاش ها را فقط به عنوان یک راسته از پستانداران 
که گونه های فراوانی دارد نگریست. بلکه آنها مجموعه ای 
از اشکال بیولوژیک مختلف برای تحقیقات علمی به شمار 
می آیند. خفاش ها به بیماری های حساس و قابل ابتلاء 
 هستند، ولی معمولًا به انسان یا حیوانات حمله نمی کنند.

وضعیت فعلی: دشمنان طبیعی خفاش ها، مارها، پرندگان 
شکاری و گاهی خفاش های دیگر هستند. 
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|ایسنا| برگزیدگان شاخه های مختلف رقابت عکاسی »زمین« معرفی شدند. قابت عکاسی »زمین«، یک رقابت عکاسی بین المللی است که توسط اداره جنگلبانی و انجمن 
جغرافیایی سلطنتی انگلستان برگزار می شود.برگزیدگان امسال این رقابت عکاسی که با هدف جلب توجه به محیط زیست و طبعیت برگزار می شود معرفی شدند.

| نقش برجسته عیلامی کول فرح |
نیایشگاه  نارسینا  یا  فرح  کول  ما|  |پیام 
در  ایران(  باستانی  حکومت های  عیلامی)از 
در  ایذه  شهر  شرقی  شمال  کیلومتری  هفت 
که  دارد  قرار  فراخ  تنگه  در  خوزستان  استان 
شمار  به  نو  عیلام  مهم  نیایشگاه های  از  یکی 
و  نگاره ها  سنگ  نویس،  نگار  حاوی  و  رفته 
موقعیت  لحاظ  است.به  بسیار  کند های  نگار 
اشکفت  مقابل  درست  فرح  کول  جغرافیایی 
قرار  آیاپیر  دشت  عرض  فاصله  در  سلمان 
شهر  مرکز  از  کیلومتر   7 به  قریب  و  داشته 
ایران(  قدیمی  شهرهای  از  ایذه)یکی  امروزی 
فاصله داشته احتمالًا شهر آیاپیر می بایست بر 
به سر  بازار کنونی که  تپه وسط شهر در وسط 
باشد. کول فرح  داشته  قرار  است  تل معروف 
را برخی کوت فرنگ خوانده اند. شیندلر سیاح 
و  خوانده  فرنگ  کوت  را  اسم  این  معروف 
می گوید کوت به معنای خانه و فرنگ همچون 
شبیه  دارند  های کوتاه  لباس  ها  نقاشی  این 
مردمان  مناسبت  بدین  هستند.  فرنگیها  به 
می دانند.  فرنگیان  خانه  را  دخمه ها  این  ایذه 

دره  معنای  به  درست  معنای  در  فرح  اما کول 
وفره به معنای خوشحالی است. در صورتی که 
عموماً دره ها تنگ و این دره برعکس روح افزا 
و برعکس همه دره ها است. در تنگه کول فرح 
که فراخ ترین تنگه و شکاف کوهستانی کهباد 
است، شش سنگ نگاره حاوی بیش از 4۰۰ نفر 
با قدمتی که به نیمه نخست هزاره اول پیش از 
میلاد می رسد، وجود داشته که به همین اعتبار 
و نیز نگاره های دیگر از جمله نگار کندی های 
خونگ  شهسوار،  سلمان،  اشکفت  یا  تاریشا 

اژدر، خونگ یارعلی وند و کمالوند می توان ایذه 
و  آثار  نام گذاری کرد.  نگاره ها  سنگ  شهر  را 
نگاره های کول فرح و نقش برجسته هایش در 
قرار  ملی  آثار  فهرست  در  میلادی   ۱۹۹۹ سال 
گرفته است. رودخانه فصلی که چشمه های در 
کناره  از  است  نشئت گرفته  دره  شرقی  جانب 
نقش برجسته البته به جز نقش برجسته کول 
اهمیت و  از  فرح یک، عبور می کند که نشان 
تقدس آب در مراسم آیینی آن جا بوده است.

|ایرنا| علی اصغر مونسان با انتشار تصاویری از مُرواربافی در حساب کاربری 
خود در اینستاگرام، نوشت: نامش مُروار و معنیش سرخ بید است؛ نوعی از 
هفده شکل بید در جهان. مروار در اصل به ترکه هایی گفته می شود که پس 
از طی فرآیند نرم شدن، توسط مرواربافان، بافت خاصی روی آن صورت 

می گیرد و به یک محصول مصرفی دست انسان تبدیل می شود.

سال گذشته در چنین روزی روزنامه »پیام ما« موضوع 4 برابر شدن 
کودک همسری بعد از افزایش وام ازدواج را بررسی کرد.

بافت مکرومه های شیک و زیبا برای استفاده مجدد از شیشه های مربا 
و سس و غیره در راستای حفظ محیط زیست.

instagram:dreamchi_54

از  یکی  دیوارهای  روی  بر  متوالی  دهه های  نقاشی که  تابلوی  |ایسنا| 
ساختمان شهرداری واقع در بروکسل آویخته شده بود به عنوان یکی از 

فلاندری شناسایی شد. نقاش مشهور  اصل »جیکوب جورانز«  آثار 

|ایسنا| سینمای ایران امسال با سه فیلم در شاخه بهترین فیلم خارجی زبان 
هفتاد و هشتمین دوره جوایز سینمایی گلدن گلوب رقابت خواهد کرد. انجمن 
مطبوعات خارجی هالیوود فهرست فیلم های ارسالی از سوی کشورها برای شرکت 
در شاخه بهترین فیلم خارجی زبان هفتاد و هشتمین دوره این جوایز سینمایی 
را اعلام کرد و سینمای ایران با سه فیلم »خورشید« ساخته مجید مجیدی، 
»دشت خاموش« از احمد بهرامی و »آن شب« به کارگردانی کوروش اهری در 

این جوایز حاضر خواهد بود.

|ایسنا| مجموعه شعر جدید احمدرضا احمدی با عنوان »خفتگان غرق 
در عسل و ابریشم« منتشر شده است. این مجموعه در ۱۵۰ صفحه با 
شمارگان ۱۰۰۰ نسخه و قیمت ۳۳ هزار تومان از سوی کارگاه اتفاق منتشر 

شده و در دسترس مخاطبان قرار گرفته است.

مترجم : بهنام شاهنگیان ، مهدی مصلحی، نشر آموخته.بخشی 
از کتاب: راه و رسم اصل گرایی به معنای این نیست که در سال 
جدید عهد کنیم بیشتر »نه« بگوییم یا ایمیلمان را سروسامان 
دهیم یا در حوزه ی مدیریت زمان بر راهبرد جدیدی مسلط شویم. 
بلکه بدین معناست که پیوسته درنگ کنیم و بپرسیم: »دارم 
روی فعالیت های درستی سرمایه گذاری می کنم یا نه؟« در جهان 
آن قدر فعالیت و فرصت هست که برایشان وقت و منابع کافی 
نداریم؛ و بسیاری از این فعالیت ها و فرصت ها شاید خوب یا 
حتی بسیار خوب باشند، ولی واقعیت این است که بیشترشان 
انگشت شماری حیاتی اند. راه و رسم اصل  بی اهمیت و تعداد 
گرایی یادگیری تشخیص تفاوت بین گزینه هاست، یعنی یاد 
بگیریم همه ی گزینه ها را پالایش کنیم و فقط آن هایی را انتخاب 
کنیم که واقعا ضروری اند. اصل گرایی چگونگی انجام کارهای 
بیشتر نیست؛ بلکه به معنای انجام کارهای درست است. اصل 
گرایی به معنای انجام کارهای کمتر فقط محض کمتر بودنشان 
هم نیست. بدین معناست که برای فعالیت در بالاترین سطح 
اثربخشی مان تا می توانیم زمان و انرژی مان را عاقلانه فقط در 

انجام کارهای ضروری سرمایه گذاری کنیم.

|ایسنا| یک عکاس با ارسال بالونی مجهز به یک دوربین بر 
فراز آسمان آلاسکا، تصاویر خیره کننده ای از شفق قطبی ثبت 
کرده است. شهر فربنکس در آلاسکا بهترین مکان برای دیدن 
شفق های قطبی قلمداد می شود، اخیرا یک عکاس با ثبت 
تصاویر جدیدی از شفق های قطبی از فضا تصاویری جذاب از 
این پدیده ثبت کرده است. "نیت لوب")Nate Luebbe( یک 
دوربین را به یک بالون هواشناسی متصل کرد و آن را به سمت 
استراتوسفر پرتاب کرد و اجازه داد تا این دوربین تصاویری از 
نورهای سبز و صورتی رنگی که در حال تابیدن بر زمین بودند، 
ثبت کند. لوب در یک ایمیل به سایت دیلی میل گفت: بیشتر 
افرادی که می خواهند شفق های قطبی را ببینند با هواپیما به 
فربنکس یا ایسلند می روند و معمولًا برای اولین بار در هنگام 
سوار شدن به هواپیما آنها را می بینند. لوب در یک ایمیل به 
سایت دیلی میل گفت: بیشتر افرادی که می خواهند شفق های 
قطبی را ببینند با هواپیما به فربنکس یا ایسلند می روند و 
معمولًا برای اولین بار در هنگام سوار شدن به هواپیما آنها را 
می بینند. دوربین "سونی" که در یک جعبه محافظ قرار داشت، 
پس از فرود بالون، توسط لوب و با کمک هلی کوپتر روز بعد 
دقیقه ای  مستند ۲۹  فیلم  در  لوب  یافت شد.  زمین  روی 
بسیار خوش  در حرفه خود  "Light Side Up" گفت: من 
شانس هستم زیرا چیزهایی شگفت انگیزی را دیده ام. من 
در شهر ماچو پیچو طلوع آفتاب را دیده ام، در جایی ۲۰ فوت 
از یک خرس قطبی وحشی فاصله داشته ام و حال زیباترین 

پدیده طبیعی یعنی شفق قطبی را دیده ام.

| شهریار |
 باز کن نغمه جانسوزی از آن ساز امشب

 تا کنی عقده اشک از دل من باز امشب

 ساز در دست تو سوز دل من می گوید

 من هم از دست تو دارم گله چون ساز امشب

 مرغ دل در قفس سینه من می نالد

 بلبل ساز ترا دیده هم آواز امشب

 زیر هر پرده ساز تو هزاران راز است

 بیم آنست که از پرده فتد راز امشب

 گرد شمع رخت ای شوخ من سوخته جان

 پر چو پروانه کنم باز به پرواز امشب

 گلبن نازی و در پای تو با دست نیاز

 می کنم دامن مقصود پر از ناز امشب

 کرد شوق چمن وصل تو ای مایه ناز

 بلبل طبع مرا قافیه پرداز امشب

 شهریار آمده با کوکبه گوهر اشک

به گدائی تو ای شاهد طناز امشب

| صنایع دستی | | نقاشی | | سینما | | ادبیات |

| اصل  گرایی |
| گِرگ مک کیون |

| شفق  قطبی |


